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"ילמדנו רבינו", אמר הנכד לסבא הגדול, הרי מקודם סבא היה זקוק 
לעזרתי כדי לצעוד למיטה, אפילו להרים את היד שנשמטה לא יכול היה 

הסבא להרים לבד והייתי צריך לבוא ולהרים אותם. פתאום קיבל הרבי 
כוחות מחודשים, צועד לבדו לשולחן כתיבה, וכותב במשך דקות ארוכות 

עם אותה היד שמקודם לא יכול היה להזיז אותה! 

 הרה"ח רבי חיים אברהם ויזל, משגיח דישיבת 'חכמי לובלין' במשך שנים רבות, 
עם סיפור פלאי ממרן בעל 'שבט הלוי', בו היה מעורב בעצמו

אליעזר )לייזר( רוט

במהלך החודשים הקודמים, פרסמנו כמה וכמה פעמים שיחות שקיימנו 
שנים  במשך  שכיהן  מי  שליט"א,  ויזל  אברהם  חיים  רבי  הרה"ח  עם 
רבות כמשגיח בישיבת 'חכמי לובלין', שבראשה עמד מרן פוסק הדור 
הגר"ש הלוי ואזנר זיע"א. הרב ויזל, שבעצמו היה תלמיד הישיבה, היה 
פי  ועל  וכמשגיח שעבד תחתיו  זצ"ל במשך עשרות שנים,  דבוק במרן 
סיפורי  עיניו  במו  ראה  וגם  רבות  הוראות  ממנו  לשמוע  זכה  הנחיותיו, 
מופת יוצאי דופן שיכולים ללמד אותנו רבות על דרך ההסתכלות שצריך 

כל יהודי לסגל לעצמו. 
יהודי  "פגשתי  לנו,  מספר  הוא  הקודם",  המאמר  שהתפרסם  "לאחר 
שהזכיר לי סיפור נפלא שהיה לי עם מרן זיע"א, וששכחתי לספר אותו... 
ולכן אני רוצה להתחיל את השיחה הפעם דווקא מהסיפור הזה, למרות 

שהוא שייך בכלל לשיחה הקודמת...". 
וכך מספר הרב ויזל שליט"א: "בעת שכיהנתי כמשגיח, אירע פעם שמרן 
זצ"ל התקשר אלי באמצע ה'סדר', משום שרצה לשוחח עמי על עניין 

דחוף הקשור לניהול הישיבה. 
חשיבות  ייחסתי  לא  כ'חסום',  מוגדר  היה  הרב  של  והטלפון  "מאחר 
לטלפונים  לענות  הזמן  לא  זה  ה'סדר'  באמצע  אני  הנכנסת.  לשיחה 
סתמיים, מילא אם היה זה מישהו מהצוות של הישיבה וכדו', הייתי שוקל 
לענות, אבל סתם שיחה מטלפון חסום באמצע הסדר? לא חשבתי לרגע 

שאני אמור לענות. 
"והנה מגיע הגבאי, בן ביתו של הרבי זיע"א, ואומר לי שהרבי קורא לי... 
כמובן שמיהרתי לצעוד לביתו השוכן בסמוך לישיבה, והתייצבתי ללא 

שהיות כדי לשמוע את אשר בפיו. 
זצ"ל  מרן  לי  אמר  ענית",  לא  ואתה  פעמים,  כמה  אליך  "התקשרתי 
כשבקולו שביב של טענה על כך שהוא היה צריך לשלוח מישהו לקרוא 

לי במקום שאענה לטלפון. 
דומה,  באופן  בי  נהג  הוא  וגם  אליו,  קרוב  מאוד  מאוד  והייתי  "מאחר 
הייתי  אם  "נו...  למרן  ואמרתי  'מחוכמת',  קצת  תשובה  להשיב  העזתי 
עונה לטלפון באמצע ה'סדר', האם הרבי לא היה מפטר אותו לאלתר 

מעבודתי???". 
הוא  הייתי מפטר אותך",  "לא  וצחק,  הניצחת  תשובתי  שמע את  "מרן 

השיב, "אבל אתה צודק, אסור לענות לטלפון באמצע הסדר". 
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וממנו  שלו,  המהלך  לכל  מלא  שותף  שהיית  סיפור  לספר  רוצה  ,אני 
אפשר לראות איך שאצל הרבי זיע"א, הטבע היה מונח תחת כפות רגליו 

והוא עשה בו מה שהוא רוצה בכח התורה הקדושה... 
"מאחר ובעל המעשה לא מחפש יותר מדי פרסום, אני מספר את זה עם 
קצת טשטוש של הפרטים, אבל היו עוד אנשים שהכירו את הסיפור מקרוב. 
"מדובר ביהודי שהיה עוסק רבות בהדפסת ספריו של מרן. לרבי זצ"ל 
היה כתב יד מאוד ייחודי ומסוגנן. לפעמים היו מילים שהיה מאוד קשה 
לפענח אותן, אבל אותו יהודי שעליו אנחנו מדברים צבר כל כך הרבה 
ניסיון בקריאת כתביו של מרן, שהוא לא היה מתאמץ בכלל, והיה מבין 

את הכתב יותר טוב מכל אחד אחר. 
"כמובן שהעבודה הצריכה המון שעות של ריכוז מול המחשב, ולמעשה 
הוא היה זה שלקח את הדפים הכתובים בשורות צפופות, והפך אותם 

לספרי שו"ת 'שבט הלוי' המפורסם. 
"והנה, ביום מן הימין, הוא מרגיש שהראיה שלו נפגמה באחת מהעיניים. 
העין,  את  משפשף  המשקפיים,  את  מנקה  מטושטש,  קצת  רואה  הוא 
או  עייף  הוא  שאולי  חשב  הוא  מטושטשת.  הראיה  עובר.  לא  זה  אבל 
שהוא אימץ מדי את העיניים, סגר את המחשב ופנה לעיסוקים אחרים. 
שהוא  ברגע  אבל  הסיפור,  מכל  לגמרי  שכח  כבר  הוא  בבוקר  למחרת 

מתחיל לקרוא – הראיה מטושטשת... 
גם  עשה  כך  לאופטומטריסט.  הולכים  טוב?  רואים  כשלא  עושים  "מה 
מיודענו, ועד מהרה הצעידו אותו רגליו לאופטיקה המפורסמת של ד"ר 

אברהם ברח' רבי עקיבא. 
ה'צילינדר',  את  ובודק  עדשות  מחליף  בודק,  בודק,  "האופטומטריסט 
אבל אחרי כמה דקות הוא אומר לאברך היושב לפניו: "אני ממליץ לך 
זה  המשקפיים.  עדשות  של  לשאלה  מעבר  זה  עיניים.  לרופא  לגשת 

מצריך תחקיר יותר מעמיק. 
"היהודי שמע וקצת נבהל, מיהר להגיע לתל אביב שם הצליח להתקבל לבדיקה 
אצל רופא עיניים בכיר מאוד, הלה בדק אותו קצת הסתכל עם המכשירים 
שלו אל תוך העין ואמר למטופל: "אדוני זה לא עסק לרופא עיניים, אתה צריך 

להידבק בדחיפות בבית החולים, יש כאן תסמינים מחשידים. 
"התחיל האברך לשאול, "לקבוע תור דחוף לבית חולים? זה צריך להיות 

בשבועות הקרובים או שזה סובל דיחוי?". 
של  עניין  לא  זה  אדוני,  "לא  ובפסקנות:  בנחרצות  לו,  השיב  "הרופא 
שבועות או חודשים, זה עניין של שעות, מכאן אתה נוסע ישירות לבית 

החולים שמעת אותי? אתה משחק עם החיים שלך!
נפשו  על  והתחנן  אמבולנס  לו  מזמין  שהרופא  חשב  כבר  הזה  "האברך 
שהוא מעדיף לנסוע במונית. הרופא ניאות אבל התקשר בעצמו לחברת 
המוניות וביקש שייקחו את המטופל ישירות מהמרפאה לבית החולים 

בלי שום עיכוב בדרך. 
לבית  מהירה  לנסיעה  התכונן  כבר  והנהג  במונית,  האברך  "התיישב 
והנהג  האברך  שואל  הנסיעה?",  על  לך  שילם  הרופא  "תגיד,  החולים. 
צריך  שאני  אומרת  "זאת  כלום.  לו  שילם  לא  אחד  אף  בשלילה.  משיב 

לשלם לך?", הוא שואל שוב, והנהג משיב בחיוב. "כן, אתה משלם". 
אומר  "זה  גמרא,  של  בניגון  לו  להסביר  האברך  החל  משלם",  אני  "אם 
ולא  לך,  אומר  שאני  לאיפה  נוסע  אתה  אז  נכון?  אצלי,  עובד  שאתה 

נוסע  שאתה  לך  אומר  ואני  הבכיר,  העיניים  רופא  לך  שאמר  לאיפה 
עכשיו לבני ברק!". 

"וכך, בתוך זמן קצר מאוד נכנס האברך כרוח סערה אל מרן בעל 'שבט 
הלוי', שמסתכל עליו ולא מבין למה הוא נראה מבוהל כל כך. 

לו  מסתכל  אליו,  מתקרב  ואזנר  והרב  אותו,  הקורות  את  האברך  סיפר 
בתוך העין ופוסק: "אני לא יודע מה הם רוצים, אני לא רואה כלום!". 

המסקנה  את  הסיק  מיד  הוא  האברך...  של  לבו  מעל  נגולה  "אבן 
המתבקשת... "כבר חשבתי שאני צריך לנסוע עכשיו לבית חולים. ברוך 

ה' שהרבי אומר לי שאני לא צריך לעשות שום דבר". 
"הרב ואזנר הזדעק, "בוודאי שאתה צריך לנסוע לבית חולים", הוא אמר, 
"אם הרופאים מצווים עליך לנסוע ולהיבדק, אתה צריך לנסוע ולהיבדק,  
אבל אני אומר לך שאני לא רואה שום דבר, ובתוך יומיים או שלושה ימים 

לכל היותר ישחררו אותך הביתה! 

ויזל את הסיפור שאותו הוא  "נסע מיודענו לבית החולים", ממשיך הרב 
הוא זוכר לפרטי פרטים כאילו אירע רק אתמול, "ושם, בבית החולים החלו 
לבצע סדרת בדיקות. אחרי שבדקו ובדקו, באו אליו הרופאים ואמרו לו 
זו. הם  זו עם  שהתוצאות לא טובות, אבל מה? התוצאות לא מסתדרות 
רואים כאן תגובה מוזרה שכל מיני מערכות בגוף פועלות בצורה מנוגדת זו 

לזו, וזה לא תואם את מה שהם מצפים למצוא בכאלו בדיקות. 
לצורך בדיקה.  נוזל מחוט השדרה  "מפה לשם, החליטו הרופאים לשאוב 
ונחרד. בדיקות מהסוג הזה לא מבשרות טובות  כך  אותו אברך שמע על 
בדרך כלל. הוא התקשר אלי מבוהל וביקש שאיכנס לרבי ואשאל אותו כדת 

מה לעשות, הרי הרבי אמר שהכל יהיה בסדר והרופאים נורא מודאגים. 
"נכנסתי לרבי ובפי השאלה. אבל הרבי נשאר בשלו... "אני לא מבין למה 
לי, "כבר אמרתי לו שאני לא רואה כלום. הוא צריך  הוא חושש", אמר 
לציית לרופאים, אם הם רוצים לבדוק נוזל מחוט השדרה שיבדקו, בכל 

מקרה הוא יהיה בבית בתוך יומיים או שלושה ימים". 
"אבל בשלב זה הוסיף הרבי הוראה מאוד חשובה: "תגיד לו שמה שאני 
אמרתי יהיה נכון רק אם הוא יהיה בשמחה. הוא צריך לשמוח! אם הוא 
לא יהיה בשמחה, אני לא יכול לקחת אחריות, אבל אם הוא יקפיד להיות 

בשמחה הוא יהיה בבית בתוך יומיים או שלושה ימים לכל היותר". 
"כששמעתי דיבורים ברורים כל כך, לקחתי מונית ונסעתי לתל השומר, 
התייצבתי בחדרו של הידיד כדי לדאוג שהוא יעשה את הבדיקה ושיהיה 
בשמחה. אמרתי לו, הרי שנינו יודעים שהרבי לא אומר סתם דברים, אם 

הוא אומר שהכל יהיה בסדר אתה יכול לשמוח בלב שלם. 
"אחרי שעשו בדיקת נוזל שוב הגיעו תוצאות לא ברורות, זה כבר אחרי 
הרופאים  ביקשו  ברורות  הלא  התוצאות  ולנוכח  באשפוז,  וחצי  יום 
וחצי  יום  יש לך עוד  לעשות גם בדיקה אחרת. אמרתי לחבר: "ממילא 

להיות כאן, אז שיעשו כמה בדיקות שהם רוצים, מה אכפת לך?". 
"גם הבדיקה האחרונה  ובפיהם מידע מדאיג...  "למחרת שבו הרופאים 
הניבה תוצאה לא ברורה", הם אמרו, "אבל אנחנו לא יודעים מה לעשות 
איתך, אם כל הבדיקות לא ברורות, אנחנו לא יכולים להתחיל בטיפול, 
כי אנחנו עוד לא יודעים מה הבעיה. לכן, לך עכשיו הביתה, ותחזור עוד 
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אם אין לאדם את הרצון והחפץ להיות תלמיד חכם, גם אם יעשה מסלול 
מבחנים כזה או אחר לא יזכה להתעלות ולהיות תלמיד חכם, או שישכח 

את לימודו או שכל לימודו יהיה כמצות אנשים מלומדה

 שיחת קודש מכבו"ק מרן אדמו"ר מסאדיגורה שליט"א
הדרכה ישרה לתלמידי הישיבות הק' בדרכי לימוד התורה

התורה מתקיימת רק במי שממית עצמו עליה 
לכן ישים בזה כל מגמתו

המחשבה שתכלית הלימוד הוא עצם ריבוי הידיעות מבלי להעמיק 
מכל  יסודה, הלימוד העיקרי המתבקש  הנלמד בטעות  ולהבין את 
מי שעוסק בתורה הק', הוא כמבואר בדבריהם ז"ל )שבת פג:( 'אין 
של  המשמעות  עליה',  עצמו  שממית  במי  אלא  מתקיימת  התורה 
יהיה  שהלימוד  הק',  התורה  את  שיחיה  הוא  עליה"  עצמו  "ממית 
כל מהותו, כל מציאותו, שיהיה שקוע כל כולו בלימודו, ואם חז"ל 
דקדקו בלשונם ואמרו שרק כך התורה מתקיימת, ברור הדבר שאין 
ילמד  אם  אלא  התוה"ק,  בלימוד  להתעלות  אחרת  אפשרות  כל 
באופן של "ממית עצמו עליה" תתקיים התורה בידו, ואם לא ילמד 

כך לא תתקיים התורה בידו.

 ראשית הכל הוא החשק והרצון 
להיות תלמיד חכם השוקד על דלתי תורה

הדרך היום שקובעים מסלולים שונים למבחנים על מה שלומדים, אכן 
הכל טוב והכל נצרך, וברור שעל כל אחד לקבוע לעצמו את סדר לימודו 
ולדעת מהו המקצוע בתורה שברצונו לדעת במשך הזמן, על אחת כמה 
כל  ועל  בחור  כל  על  הכולל,  או  הישיבה  בסדרי  הזמן  שבתחילת  וכמה 
יקבע  אברך לקבוע מהו היעד שברצונו להשיג במשך הזמן, כי אם לא 

לעצמו תכנית סדורה לא יהיה לו כלי ראוי להחזיק את לימודו.
אולם העיקר שלרוב פשיטותו אין מדברים עליו הוא, שצריך שירצה 
בכל לבו ונפשו לזכות ולהיות תלמיד חכם, אם אין לאדם את הרצון 
או  כזה  מבחנים  מסלול  יעשה  אם  גם  חכם,  תלמיד  להיות  והחפץ 
אחר לא יזכה להתעלות ולהיות תלמיד חכם, או שישכח את לימודו 

או שכל לימודו יהיה כמצות אנשים מלומדה.
הוא  רצונו  אם  בדמו,  מובלע  תהיה  שהתורה  אדם  של  רצונו  אם 
ולהיות  להתעלות  רצונו  אם  הק',  התורה  עם  אחת  חטיבה  שיהיה 
כל  שזה  וחזקה  ברורה  החלטה  לזה  שיקדים  בהכרח  חכם,  תלמיד 
ולהחליט  לבחור  יכול  בנפשו  כן  שיחליט  ולאחר  ורצונו,  מגמתו 
איזה מקצוע בתורה מתאים שילמד כעת, רק זו הדרך שבה זוכים 

להתעלות ולהיות תלמיד חכם.

דרך הנכון בלימוד התורה - שיהיה לימודו 
בהבנה ברורה ובהירה ובעיון אמיתי

נשים  במסכתות  הוא  בישיבות  הלימוד  סדר  הפרט.  אל  הכלל  ומן 
בלימוד  הנכונה  הדרך  מהו  נבין  הדבר  בסיבת  נתבונן  אם  ונזיקין, 
ילמדו בישיבה את  יש מקום לשאלה מדוע שלא  התורה. לכאורה 
וימשיכו  ברכות  מסכת  בלימוד  שיתחילו  כסדרן,  הש"ס  מסכתות 
מדוע  לחילופין  או  כו',  פסחים  עירובין,  שבת,  מסכת  בלימוד 
ללמוד  יותר  שקל  שחושבים  במסכתות  לימוד  סדרי  יקבעו  שלא 

כמסכתות תענית ומגילה.
לפעמים בחור יכול לחשוב בדעתו מה התכלית בכך שהוא מתייגע 
התכלית  מה  יותר  ועוד  הישיבות,  וראשי  האחרונים  דברי  בלימוד 
עד  התוס',  שיטת  בבירור  המהרש"א  דברי  בהבנת  שמתייגע  בכך 
שבהשקפתו אינו מבין כלל מה צורך בזה, הרי הוא לומד את סוגיית 
דקים  וחילוקים  ותירוצים  בקושיות  יפלפל  אם  לו  יוסיף  ומה  הגמ' 

וסברות עמוקות.

 צורת הלימוד בישיבות הק' הוא 
להקנות לתלמידים את דרך הלימוד הנכונה

את  עיון  בסדר  כשלומדים  שגם  כך  כדי  עד  בזה  הטועים  יש 
ואת  והריטב"א,  הרשב"א  הראשונים  ודברי  גפ"ת   - הגמ'  סוגיית 
דברי  את  ללמוד  ומוסיפים  יהושע,  כהפני  האחרונים  גדולי  דברי 
ראשי הישיבות כהגר"ש שקאפ זצ"ל, הגר"א וסרמן זצ"ל, הגר"נ 

המשך בעמוד 17



גליון מס' 72 | יו"ל ע"י ארגון "אחינו" הקבלן 45 ירושלים | 402-5609025

 - זצ"ל  גרוזובסקי  והגר"ר  זצ"ל  רוזובסקי  הגר"ש  זצ"ל,  פרצוביץ 
את כל זה לומדים גם כסדר לימוד "בקיאות", אלא שבסדר שני 
לומדים בקיאות דפי גמ', ובסדר ראשון לומדים בקיאות את דברי 
הראשונים והאחרונים, וכל זאת מחמת חסרון הידיעה כי לא זהו 
בראש  מחשבה  לחלוף  לפעמים  שיכולה  כך  כדי  עד  התכלית, 
וכי אם לר' אלחנן היתה קושיא על הסוגיא מוטל עלי להתעמק 

בדבריו ולהבינם.
אולם האמת היא שמחשבה שכזאת יסודה בטעות מוחלטת בהבנה 
הנכונה מהו הדרך בלימוד התורה הק', כל זה נובע כי אין יודעים מהו 
העיקר באופן הנכון של דרך לימוד התורה - להשקיע עמל ויגיעה 
וללמוד את סוגיית הגמ' במתינות עד שיבין הכל בבהירות, לזה נועד 
כל צורת לימוד העיון, והיא הנותנת לסדר הלימוד שנקבע בישיבות 
בהבנת  הקושי  את  מרגיש  אחד  כל  ב"מ  מסכת  כשלומדים  הק', 
זו  מסכתא  באמצעות  נכונה  הדרכה  לקבל  יותר  קל  ולכן  הסוגיות, 

מהו הלימוד האמיתי.

המחשבה שיש מעלה בריבוי הידיעות מבלי 
הבנה ברורה בטעות יסודה

אם הלך המחשבה הוא שעיקר הלימוד הוא לאסוף כך וכך דפי גמ' 
ולהרגיש קורת רוח שרכש ידיעה מרובה במסכתות רבות מהש"ס, 
אכן אין מבינים מה התועלת בהעמקה ובירור נכון של הבנת הסוגיא, 
אך כשיודעים את דרך לימוד התורה הק' כנכון, שהעיקר הוא להיות 
שקוע בלימודו בכל נימי נפשו ולהבין היטב את סוגיית הגמ' בבהירות, 
מבינים שאכן לומדים את ביאורי ראשי הישיבות כדי לקבל בהירות 
נכונה בדברי האחרונים, וכשלומדים את דברי המהרש"א מתעלים 
דברי  את  וכשלומדים  כראוי,  התוס'  שיטת  את  להבין  איך  לדעת 

התוס' בעיון מבינים את אמיתיות סוגיית הגמ'.

המסגל נפשו ללמוד בהבנה ברורה ובבהירות
זהו סיבת הדבר שבישיבות הק' הציר שעליו סובב לימוד התורה הוא 
לימוד העיון ושיעורי הרמי"ם, ולא הפכו את ידיעת כל המסכת הנלמדת 
לעיקר הלימוד, כי עיקר הכל הוא עצם הבנת הסוגיא בבהירות, וככל 
בכלל  הק'  לתורה  ויותר  יותר  להתקשר  זוכים  יותר  בזה  שמשקיעים 
הש"ס  מסכתות  את  ולדעת  ללמוד  גם  שצריך  בודאי  אמנם  ובפרט, 
בכללות, אך בדגש על "גם", כי כל אחד צריך לדעת ולהבין מהו העיקר 
הנדרש מהחפץ לעסוק בתורה באופן הראוי, וכשיסגל בנפשו את קנין 
סדורה  בהבנה  להיות  צריך  הבקיאות  לימוד  שגם  יבין  כראוי,  התורה 

וברורה ובבהירות ואז יזכה גם לידיעת התורה.

 הזהירות הנדרשת שלא להתרשל בחובתו 
בדרך לימוד התורה בכל לב ונפש

שמוצאים את סיפוקם  ישנם בחורים  כשמעמיקים להתבונן מדוע 
נראה  הישיבה,  בסדרי  נלמדות  שאינן  אחרות  מסכתות  בלימוד 
בלימוד  הנדרש  מהמאמץ  לחמוק  רוצים  הם  בכך  כי  היא  שהסיבה 
המסכת הנלמדת בישיבה, ואפילו אם לומד מסכת קשה יותר, אך 
משקיע  אינו  הוא  בישיבה,  העיונית  במסגרת  זאת  לומד  כשאינו 
את המאמץ הנדרש בבירור פרטי הסוגיא לעומקה, אך על תלמידי 
בלימוד  הנכונה  הדרך  מהו  נפשם  בעומק  ולדעת  להבין  הישיבות 

התורה, בכדי שיהיה לימודם באופן של "ממית עצמו עליה".
)קטעים נבחרים מתוך גיליון 'עמלים' שע"י ארגון 'אהבת תורה' דחסידי סאדיגורה(

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?

כל זה נובע כי אין יודעים 
מהו העיקר באופן הנכון של 

דרך לימוד התורה - להשקיע 
עמל ויגיעה וללמוד את 

סוגיית הגמ' במתינות עד 
שיבין הכל בבהירות, לזה 

נועד כל צורת לימוד העיון, 
והיא הנותנת לסדר הלימוד 

שנקבע בישיבות הק'
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באותו יום, כשבא הבחור לתמוך באבא, הפתיע אותו אבי מורי, והניח 
את היד על כתפו, נשען עליו מעט. הבחור נבהל, כי הוא ידע היטב על 

ההקפדה של אבא שלא להישען על יהודי בשום אופן, אבל אבא הרגיע 
אותו.  וכך, על אף שהקפיד כל ימיו בהקפדה מיוחדת על העניין הזה, ויתר 

ושינה ממנהגו הקבוע, רק כדי שלא לגרום אכזבה או פגיעה ביהודי אחר, 
צעיר ממנו בכ-70 שנה

הגאון רבי חיים שמרלר שליט"א, בסיפורים מרתקים על גדולי וצדיקי הדור וזהירותם המופלגת

שוחחנו עם הגאון רבי חיים שמרלר שליט"א, מגדולי מזכי הרבים 
בקביעות  בצמא  אותם  שותים  רבים  אשר  המופלאים  בשיעוריו 
ולאורך שנים, רב בית המדרש 'היכל צבי' דחסידי צאנז בירושלים, 

ונשיא ארגון 'הגפן' 
שמענו ממנו סיפורים מיוחדים המאלפינו בינה

"בשנת תשמ"א, זכיתי להסתופף בצל הקודש, אצל מורי ורבי כ"ק 
ג'רזי, ארה"ב. מאחר  ביוניון סיטי שבניו  זצ"ל,  מרן אדמו"ר מצאנז 
שלא  מאוד  השתדלתי  ספורים,  חודשים  לכמה  רק  שם  והייתי 
והייתי  הרבי,  של  הקודש  בעבודת  לחזות  הזדמנות  שום  לפספס 

דבוק בו מאוד. 
"הבחורים בישיבה היו מתפללים מעריב במניין משלהם, והרב היה 
לו מניין נפרד. היו נשארים עשרה או שנים עשר בחורים שהמתינו 
וענייניי  הקהל  קבלת  עם  עסוק  היה  הוא  כי  הרבי,  עם  להתפלל 
הציבור. כמובן שאני השתדלתי להיות בין אותם בחורים שממתינים 

להתפלל עם הרבי. 
"באחת הפעמים, הרבי התפלל מאוד מאוחר, זה היה אחרי השעה 
מהרגיל,  יותר  נמשכה  הקהל  קבלת  טועה.  איני  אם  בלילה   1:00

ואנחנו חיכינו הרבה מאוד זמן. 
"הרבי התפלל תפילת ערבית יחד אתנו, וכשסיים את התפילה הוא 
הבחין בדבר שמאוד לא מצא חן בעיניו. היה שם מטאטא שמישהו 
את  השעינו  מכן  ולאחר  המדרש,  בית  את  לנקות  כדי  בו  השתמש 

המטאטא על ארון הקודש. 
ירושלים,  "גאב"ד  משהו...  לנו  לומר  רוצה  שהוא  הרבי  לנו  "אמר 
המהרי"ץ דושינסקיא זיע"א, נכנס פעם למסור שיעור, וראה קליפה 
של בננה זרוקה על הרצפה. הוא הזדעזע מאוד ופנה לאחור, ואמר 
שאינו יכול למסור באותו יום שיעור במקום שבו זרקו קליפת בננה 
על רצפת בית המדרש. אצל המהרי"ץ זצ"ל, השיעורים היו חשובים 
ובכל  ברצף,  שעות  שמונה  במשך  שיעורים  מוסר  היה  הוא  מאוד, 

זאת הוא ויתר על כך בגלל הזלזול בכבוד בית המדרש".
בטן:  חדרי  ויורד  נוקב  מוסר  המעמד  באותו  הרבי  לנו  אמר  "עוד 
"ידוע מה שמספרים שאביו של רש"י הקדוש זכה לכזה בן שהאיר 

את העולם כולו, בגלל שהוא היה מכבד מאוד את התורה ואת בית 
הכנסת, עד כדי כך שהיה מטאטא את החלק שלפני ארון הקודש, 
עם הזקן שלו. בזכות זה זכה לבן שהפך להיות רבן של כל ישראל 
לפירוש  להזדקק  בלי  גמרא  דף  או  חומש  ללמוד פסוק  ואי אפשר 

היסודי שלו. 
"תמיד תמהתי", אמר לנו הרבי מצאנז זצ"ל, "למה אביו של רש"י 
וכי  הזקן?  עם  הקודש  ארון  שלפני  הרחבה  את  לטאטא  צריך  היה 
מטאטא  שייקח  העניין?  מה  ממטאטא?  יותר  טוב  מטאטא  הזקן 

וינקה, זה יהיה פחות נקי? התוצאה תהיה פחות מכובדת?
"אבל עכשיו", סיכם הרבי בטון נוקב, "נפתרה התעלומה. אבא של 
הוא  מטאטא,  עם  הרחבה  את  יטאטא  שהוא  שאחרי  חשש  רש"י 
עלול חלילה לשכוח את המטאטא כשהוא מושען על ארון הקודש, 
וזה הרי בוודאי לא כבוד לתורה, ולכן, בגלל החשש הזה הוא העדיף 
לטאטא עם הזקן שלו, ובלבד שלא יהיה חשש קל שבקלים שתהיה 

פגיעה בכבודה של תורה. ולכן זכה לכזה בן גדול וקדוש...". 
"האמת שאפשר לומר שיש פה משהו סגולי", מוסיף הגר"ח שמרלר 
לו  החזיר  והקב"ה  הקב"ה  למען  מעצמו  הקריב  "האבא  שליט"א, 
מתנה יקרה. אבל בווארט של הרבי טמון גם ההסבר היותר עמוק. 
אין צורך להגיע לסגולות. יש כאן מהלך פשוט, כשהאבא מתייחס 
בכזאת חרדת קודש לכבוד התורה, אין זה פלא שהוא זוכה לכזה בן 
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שמאיר את העולם כולו באור תורתו. זאת התוצאה הטבעית של זה. 
זה נקרא לחנך את הילד בצורה הטובה ביותר, על ידי דוגמה אישית 

נעלה ומיוחדת במינה". 

תה עם טעם מיוחד
רבי  הצדיק  הגאון  ורבי,  מורי  אבי  אצל  לראות  גם  זכיתי  זה  "כעין 
אליהו שמרלר זצ"ל, ראש ישיבת צאנז, שהיה מאוד מאוד מקפיד 

שלא לשתות בהיכל הישיבה, ונימוקו עמו: 
הלומדים  רוב  ששותים?  אחרי  המדרש  בבית  קורה  מה  "הרי 
בזמנינו  או  לכיור,  אותה  ולהחזיר  הכוס  את  לקחת  ממהרים  אינם 
לפח.  לזרוק  ממהרים  לא  פעמיות,  חד  בכוסות  כשמשתמשים 

משאירים את הכוס בסמוך וממשיכים ללמוד. 
"ומה השלב הבא, ברוב המקרים הכוס מתהפכת מתישהו, שארית 
המשקה נשפכת על השולחן, על הרצפה, על הספרים, האם אנחנו 
רצים מהר להביא סמרטוט כדי לנגב או שמשאירים כך בתקווה שזה 
וממילא  התשובה,  את  יודע  שהציבור  חושב  אני  מעצמו?  יתייבש 
הדבר מלכלך את בית המדרש, גורם לפגיעה בספרי הקודש, ופוגע 

בכבוד התורה. 
עם  'עובד  היה  הוא  כמעט.  הערות  מעיר  היה  לא  מורי  אבי  "אבל 
נועץ  היה  הוא  שמשתובבים  בחורים  רואה  היה  הוא  אם  העיניים'. 
בהם מבט שהיה בו די כדי להרגיע את השובבות שלהם לכמה שעות 

ואפילו לכמה ימים. 
"נו, אם הוא לא מעיר, איך הוא יגרום לבחורים להימנע מללכלך את 
בית המדרש? הפתרון פשוט מאוד. הוא לא שותה בבית המדרש. 
הוא גם אמר לנו כמה פעמים, אני לא אומר לכם מה לעשות, אבל 

אני לא שותה בבית המדרש, מזה תבינו לבד איך ראוי לנהוג". 
"אגב, סמוך מאוד לאחר פטירתו של אבא זצ"ל שמעתי סיפור נפלא 

שאירע פעם אחת כשהוא כן חרג ממנהגו ושתה בבית המדרש. 
"באותו יום הוא לא הרגיש טוב, הוא היה מצונן וחלש ובכל זאת הלך 

לישיבה כמנהגו כדי למסור את השיעור. 
הבחורים  מאחד  ביקשה  ולכן  לבריאותו,  מאוד  דאגה  מורתי  "אמי 
בישיבה שהיה מאוד קרוב אלינו והיה בן בית בביתנו, שידאג שראש 

הישיבה ישתה כוס תה. 
"אצלנו בישיבה, חדר הקפה שימש גם כמעין מטבח קטן ששימש 
מחלקים  היו  לבחורים,  השלישית  הסעודה  את  להכין  כדי  בעיקר 
את הסלטים שם וכדו', ולכן היה שם גם קצת ציוד של מטבח כמו 

סכינים, מלח, קערות וכדו'. 
"עמד הבחור להכין לאבא כוס תה, ובטעות השתמש במלח במקום 
מלח...  כפיות  שתי  עם  תה  כוס  הישיבה  לראש  הגיש  הוא  בסוכר. 
ראש הישיבה בירך, שתה את התה לאטו, וסיים את הכוס כולה בלי 

לומר אף מילה. 

הרגיש  לא  שהוא  כזאת  בדרגה  היה  שהוא  שיחשוב  מי  יש  "אולי 
בין  להבדל  לב  שם  ולא  לפיו  שנכנסו  והמשקים  במאכלים  טעם 
סוכר למלח, אבל אני אומר לכם שיש לזה הסבר הרבה יותר הגיוני – 
החשש שלו מהמבוכה של הבחור לכשיגלה שהוא שם מלח במקום 
סוכר, היה הרבה חזק מחוסר הרצון שלו לשתות תה מלוח. אדרבה 
המלח שבתה מקבל טעם מיוחד במינו, כששותים אותו עם כוונה 

מיוחדת שלא לבייש אדם מישראל!
"אבל אותו בחור שם לב לכך, ולמעלה מ-50 שנה הסיפור היה שמור 
עמו ואף אחד לא ידע על כך, כשהוא שמע שאבי מורי נסתלק, שב 
הסיפור וצף בזיכרונו והוא סיפר לי על כך ואכן סיפרתי את הסיפור 
הזה בהספד, כי זה באמת היה מאפיין מאד חזק באישיות של אבא 

זצ"ל.
"כך גם היה מעשה לעת זקנתו, כשהוא סבל קצת מסחרחורות והיה 
צריך שיתמכו בו כשהוא צועד מהישיבה הביתה או מהבית לישיבה. 
במשך כל השנים היתה לו לאבי מורי הקפדה מיוחדת שלא להישען 
על יהודי, בשום מצב ובשום אופן, וגם במצב זה הוא לא נשען אלא 

רק היה צריך שייתנו שיחזיקו בידו קצת כדי שהוא לא ייפול. 
"באחד הימים הוא שם לב לכך שהבחור שתומך בו, סובל מכאב 
בידו השמאלית. הוא ראה את הבחור לוקח ספר או משהו ושם 
לב שכואב לו. הבחור היה אמור ללוות אותו הביתה, ואבא עשה 
חשבון שאם הבחור לא מספר שכואב לו, כנראה שהוא לא רוצה 
שידעו, לתת לו לתמוך בו ביד שמאל לא בא בחשבון, הרי כואבת 
לו היד... להיתמך ביד ימין שלו זה לא אפקטיבי כי אבי מורי היה 
להושיט  צריך  היה  התומך  ולכן  ימין  מצד  דווקא  לתמיכה  זקוק 
לא  גם  זה  בו  שיתמוך  אחר  מישהו  לקחת  השמאלית...  ידו  את 
פתרון, כי הרי הבחור יתאכזב ואולי גם ייעלב חלילה וחס. אז מה 

עושים???
מורי,  אבי  אותו  הפתיע  באבא,  לתמוך  הבחור  כשבא  יום,  "באותו 
והניח את היד על כתפו, נשען עליו מעט. הבחור נבהל, הוא חשב 
שקרה משהו לראש הישיבה. הוא זעק בחרדה "הראש ישיבה נשען 
על מישהו אחר, אוי ואבוי", כי הוא ידע היטב על ההקפדה של אבא 
שלא להישען על יהודי בשום אופן, אבל אבא הרגיע אותו והסביר 
שהוא אומנם קצת יותר חלש מהרגיל, אבל זה לא רציני, זה יעבור, 

ולכן הוא קצת נשען עליו. 
העניין  על  מיוחדת  בהקפדה  ימיו  כל  שהקפיד  מבוגר  יהודי  "וכך, 
הזה, ויתר באחת ושינה ממנהגו הקבוע, רק כדי שלא לגרום אכזבה 

או פגיעה ביהודי אחר, צעיר ממנו בכ-70 שנה. 
יהודי,  של  בכבודו  להיזהר  צריכים  כמה  עד  גדול  לימוד  לנו  הרי 
ובעיקר להבין מה הוא שורש החינוך. לפני שמעירים לילדים, לפני 
ומענישים אותם, לפני הכל אנחנו צריכים להסתכל  שנוזפים בהם 
פנימה, לחנך את עצמנו, וזה החינוך הטוב ביותר גם לילדים שלנו". 

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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לאות הוקרה העניק לי 'רבי אברהם פון עין שמר' מתנה מאוד מיוחדת 
ששמורה עמי עד היום. זה היה הספר שהוא קרא בו ועיין בו שוב ושוב 

במשך שנים, וכל הסיפורים שבספר הזה היו שגורים על לשונו והוא היה 
מספר אותם שוב ושוב. את הספר הזה הוא נתן לי, ואני הבנתי שיש פה 

הרבה יותר מספר, הוא נתן לי חתיכה מהלב שלו...

 זהו הסיפור על יהודי שהיה דבוק ברבותינו הקדושים מלעלוב והספר שהעניק לי 
ובו מעשה פלא שאירע עם הסבא קדישא מרדושיץ זיע"א 

הרה"ח יחיאל יהושע גולדברג

בצעירותי זכיתי לשמש יהודי מבוגר, ניצול שואה בשם ר' אברהם 
בורשטיין, שהיה דבוק ברבותינו הקדושים מלעלוב, ובחצר הקודש 
לעלוב היה מכונה בפי כל 'ר' אברהם פון עין שמר', כי כשהוא עלה 
לארץ שלחה אותו הסוכנות לקיבוץ עין שמר שבצפון. הוא היה שם 
כמה ימים בסך הכל עד שמצא יהודי ירא ושלם וביקש לדעת איפה 
הוא יכול לשהות בין יהודים שומרי תורה ומצוות. משם הוא הגיע 
ושל  הישיבה  של  כטבח  אותו  העסיקו  שם  לעלוב,  הקודש  לחצר 
בית הרבי בעל ה'ברכת משה' זיע"א. הכינוי 'עין שמר' דבק בו מאז 
ולמשך כל ימי חייו, וגם היום, למעלה מ-20 שנה אחר פטירתו הוא 

עדיין מכונה בכינוי הזה בפי כל מי שהכיר אותו. 
ישראל  של  אוהבן  ורבי,  מורי  של  מדרשו  לבית  בצמוד  גדלתי  אני 
הרבי מלעלוב זצ"ל, שנסתלק בליל יום הכיפורים תש"ע. בית הורי 
שיחיו' ממש סמוך לבית שבו התגורר הרבי, וכחסידי לעלוב גם היינו 

נמצאים כל היום שם בבית המדרש ובסביבה שלו.  
ר' אברהם פון עין שמר היה מתגורר בחדר שהוקצה עבורו מתחת 
לביתו של הרבי. יחד אתו התגורר שם גם ה'הויז בחור', הגבאי של 

הרבי שהיה רווק מבוגר יחסית. 
מאחר והרבי עצמו היה מתגורר לסירוגין בבני ברק ובצפת עיה"ק, 
היה  אברהם  ר'  ואילו  פעם,  בכל  הרבי  עם  נוסע  היה  בחור'  ה'הויז 
ואף  שבועות  להימשך  שיכלו  תקופות  באותן  ברק  בבני  נשאר 
ר'  נשאר  הזמן  ובאותו  בצפת,  היה  הרבי  שבהם  שלמים  חודשים 
אברהם לבדו. הוא כבר היה אז כבן 90, והאנשים שדאגו לו חששו 

שהוא יישן לבד. 
מורי  אבי  של  או  שלי  רעיון  היה  זה  אם  קרה,  זה  איך  זוכר  לא  אני 
חפצי  את  מעביר  עצמי  את  מצאתי  הימים  מן  ביום  אבל  שיחי', 
עד  כשנתיים  במשך  ישנתי  שם  אברהם,  ר'  של  החדר  אל  מהבית 
נזקק לעזרה צמודה של  ולאחר מכן  ל"ע  אירוע מוחי  קיבל  שהוא 
מטפל סיעודי מקצועי. זה היה ממש קרוב לבית הורי כך שזה לא 
לישון  הולך  כשהייתי  בלילות  ורק  חלילה,  מהמשפחה  אותי  ניתק 
הייתי הולך לחדר של ר' אברהם וישן שם כדי שהוא לא יהיה בודד 

בגילו המתקדם. 

בשבילנו הוא היה כמו דוד חביב. גדלנו על ברכיו כפשוטו, לא היתה 
והתגורר  השואה  את  ששרד  אחד  דוד  מבן  חוץ  משלו  משפחה  לו 
בירושלים, ולכן כולנו היינו ילדיו. הוא היה אוהב ילדים, לפעמים היה 
ומדברים  היה שמח שהיינו באים אליו  ותמיד  לנו ממתקים  מחלק 
איתו. לכן מבחינתי לישן בחדר שלו היה דבר די טבעי, לא ראיתי 
בזה הקרבה גדולה במיוחד, ואפילו נהניתי מאוד באותה תקופה כי 
הוא היה מספר לי סיפורים ודואג לי מאוד. לפעמים הוא גם היה נוזף 
בי על כך שאני הולך לישן מאוחר, אבל גם כשהוא היה נוזף ואפילו 
כולו  כול  היה  כי הוא  לו מתיקות מאוד מיוחדת,  גוער, היתה  קצת 

טוב לב שופע. 
אם אנחנו מדברים על טוב הלב של ר' אברהם פון עין שמר, אני רוצה 
לציין עובדה מאוד מעניינת. הוא היה טבח במקצועו, זה מה שהוא 
עשה כל ימי חייו, הוא היה מבשל לישיבה, ובשנים מאוחרות יותר 
הוא היה מבשל את האוכל לחצר הקודש. בחורים שהיו באים לרבי 
לשבתות, ולא התגוררו בבני ברק, היו אוכלים בבית המדרש עצמו, 
בקומה התחתונה, ולר' אברהם היה שם מטבח שבו הוא היה מבשל 
את הסעודות. בשבת רגילה היו אולי עשרה בחורים, בשבתות יותר 
מיוחדות כמו שבת מברכין או שבת ראש חודש היו מגיעים כעשרים 
בחורים, ובשבת חנוכה או שביעי של פסח וכדו', היו מגיעים עשרות 
והוא היה מבשל לכולם בשמחה  וגם אברכים שבאו לרבי,  בחורים 
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לרבי  שהוגשו  ממאכלים  חלק  מבשל  היה  כן  כמו  רבה.  ובמסירות 
הציבור  לכל  שיריים  מהם  חולקו  מכן  ולאחר  ה'טישים'  במהלך 

שהשתתף בטיש. 
אבל הוא אף פעם לא היה מבשל לעצמו! באמצע השבוע כשלא 
היה איזה טיש מיוחד בגלל 'יארצייט' או ראש חודש וכדו', הוא לא 

היה מבשל כלום. כשהוא לא בישל הוא גם לא אכל כלום... 
באים  היו  ולא  שלמים  לשבועות  לצפת  נסע  שהרבי  בתקופות 
בחורים לבית המדרש בבני ברק בשבתות, הוא גם לא בישל לשבת. 
במשך הזמן שמו לב לכך שאין לו מה לאכול, והיו דואגים לו. אמי 
מורתי שתחי' היתה מבשלת לו פעמים רבות ואני הייתי מביא לו את 

האוכל, היו עוד כמה יהודים טובים שדאגו לו. 
אבל זה היה דבר פלא! האיש שמבשל לכולם, לא מבשל לעצמו. אין 

לו כח, הוא מבוגר... לבשל לאחרים? בוודאי! יש לו כח. 
לו במטבח לפעמים, אני הייתי אז  אני לא אשכח שכשהייתי עוזר 
פיש'  ה'גפילטע  של  העיסה  את  מערבב  הייתי  אולי,   15 בן  בחור 
פלוס,   90 בן  אז  היה  הוא  היד.  לי  כאבה  כבר  דקות  שתי  ואחרי 
והוא היה מערבב בשמחה משך דקות ארוכות עד שהעיסה היתה 
מעורבת היטב. הוא כבר היה הולך עם מקל הליכה מחמת זקנתו, 

אבל להכין אוכל לאחרים היה לו כח בשפע. 
רבותינו  על  מדבר  לא  אני  בצדיקים.  מאוד  דבוק  היה  אברהם  ר' 
מלפני  ורבו  ובמורו  דופן,  יוצאת  בצורה  דבוק  היה  שבהם  מלעלוב 
הצדיקים  בכל  אלא  זיע"א,  מקוזניץ  אהרל'ה  רבי  הרה"ק  השואה, 
באופן כללי. כשהיו מזכירים של של צדיק כל חזותו היתה משתנה, 
הוא היה מתייחס בחרדת קודש לנושא הזה של צדיקים ולכל דבר 
שבקדושה. כשהיו מכבדים אותו בעלייה לתורה, היה זה מחזה מאוד 
מעניין לראות את הרצינות וכובד הראש שבה היה מתקרב בזהירות 

לספר התורה ומברך ברטט ובזיע. 
באופן מיוחד היה ר' אברהם דבוק בדמותו הפלאית של הרבי הקדוש, 
שהיו  מרדושיץ,  קדישא  הסבא  זיע"א,  מרדושיץ  בער  יששכר  רבי 
'בעל שם טוב קטן', בגלל סיפורי הישועות  מכנים אותו בתקופתו 

המופלאים שסופרו אודותיו בפולין ובכל רחבי העולם החסידי. 
לאות הוקרה על כך שהייתי ישן אצלו, העניק לי ר' אברהם פון עין 
זה הספר  היה  היום.  שמר מתנה מאוד מיוחדת ששמורה עמי עד 
'נפלאות הסבא קדישא מרדושיץ'. זה לא סתם ספר, זה היה הספר 
שהוא קרא בו ועיין בו שוב ושוב במשך שנים, וכל הסיפורים שבספר 
את  ושוב.  שוב  אותם  מספר  היה  והוא  לשונו  על  שגורים  היו  הזה 
הספר הזה הוא נתן לי, ואני הבנתי שיש פה הרבה יותר מספר, הוא 

נתן לי חתיכה מהלב שלו, וגם הכרתי לו טובה על כך. 

אברהם  ר'  של  מפיו  אותו  שמעתי  שגם  סיפור,  מופיע  הזה  בספר 
רוצה  שאני  הנקודה  את  לחדד  שאוכל  חושב  אני  שממנו  עצמו, 

לבטא בדברי.
הכירו  לא  שלו.  הראשונות  בשנים  נסתר  צדיק  היה  קדישא  הסבא 
יגע  רגיל,  אברך  כל  כמו  נראה  היה  הוא  בגדולתו.  הכירו  ולא  אותו 

בתורה, עוסק רבות בתפילה ובעבודת ה', אבל לא ראו עליו מדרגות 
גדולות ומיוחדות. 

בהתאם לכך הוא היה עני ואביון, רעב ללחם כפשוטו. מאחר והיה 
רגלית  וצועד  בדרכים  מטלטל  היה  הוא  הדור,  אותו  בצדיקי  דבק 
לא  הדור.  צדיקי  של  בצלם  לשהות  כדי  שבועות  ואף  ימים  במשך 
תמיד היתה לו אפשרות לקחת איתו צדה לדרך, בגלל מצבו הכלכלי 

הדחוק. 
באחת הפעמים צעד הסבא קדישא בשוליה של דרך ארוכה לאחד 
מצדיקי הדור, ומאחר ועברו שעות ולא בא שום דבר מאכלי לפיו, 

הוא הלך ונחלש עד שממש הרגיש שכוחותיו כבר לא עומדים לו. 
אולי  לראות  וחיכה  הדרך,  בצד  סלע  על  מרדושיץ  הרבי  התיישב 
יעבור יהודי רחמן שיוכל להסיע אותו על העגלה כברת דרך שתקרב 

אותו למחוז חפצו. 
יהודי.  ולצדה צועדים כמה אנשים בעלי מראה  והנה מגיעה עגלה 
אתם,  שיהודים  רואה  אני  ואמר,  לקראתם  קדישא  הסבא  שמח 
לי  תנו  רגל, אנא  או  יד  להניע  כח  לי  אין  ותשוש,  אני חלוש  תראו, 

לשבת קצת על העגלה....
השיבו לו האנשים בשלילה והתנצלו: "על העגלה שוכב בן משפחה 
מאוד  בכיר  לרופא  אותו  לוקחים  אנחנו  אנוש,  חולה  הוא  שלנו, 
יוכל  שהוא  בתקווה  הסמוכה,  בעיירה  לביקור  שהגיע  ששמענו 

למצוא מזור לרפואתו. 
"מאחר וטלטולי הדרך מכאיבים מאוד לחולה", הם הסבירו, "ירדנו 
כולנו מהעגלה ואנחנו צועדים אחריה רגלית. כך הפחתנו מהמשקל 
והמהמרות  האבנים  על  העגלה  גלגלי  של  והקפיצות  העגלה  של 

בדרך יהיו קצת פחות חזקים... 
"כדי שלא  "אנחנו בעצמנו צועדים ברגל", הם סיכמו את ההסבר, 
להפריע לחולה את מנוחתו, ואתה רוצה שנעלה אדם זר על העגלה 
יכולים  לא  אנחנו  יותר?  חזקים  כאבים  לחולה  נגרום  כך  ידי  ועל 

לעשות זאת". 
"הרבי מרדושיץ התחנן על נפשו והסביר להם שאם הם משאירים 
אותו כך בצד הדרך, מי יודע אם האדם הבא שיעבור כאן ימצא אותו 

כשהוא חי בכלל. 
"הם ראו שדבריו דברי אמת הם ושהוא באמת מאוד חלוש ותשוש, 
יזוז  ולא  בקצה  שישב  בתנאי  לעלות  לו  ונתנו  העגלה  את  עצרו 

ממקומו כדי שלא הפריע את מנוחת החולה. 
גופו  כל  קשה,  מאוד  מאוד  במצב  חולה  וראה  לעגלה  הרבי  "עלה 

נפוח ממכאובים וייסורים, נורא נוראות. 
"אבל בניגוד להסכם, הוא ניגש אל החולה והתחיל לגעת לו ביד... 
"כואב לך כאן?", שאל את החולה, והחולה הניג את ראשו לשלילה. 
שהצדיק  ברגע  אבל  הגוף,  כל  כמו  היד  גם  לו  כאבה  מקודם  אכן 

הנסתר נגע בידו, היא כבר הפסיקה לכאוב. 
"עבר הרב לגעת בידו השניה: "כאן כואב לך?", שאל, והחולה משיב 

בשלילה, שתי הידיים כבר לא כואבות לו. 
"קרוביו של החולה שליוו את העגלה כעסו מאוד והחלו לצעוד על 
מסוכן  "זה  אמרו,  הם  בו",  תיגע  שלא  לך  "אמרנו  שיתרחק:  הרבי 
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מאוד, הרופאים אומרים לא לגעת ולא לטלטל אותו...". 
החולה  ברגלי  נגע  הן  לקריאתם,  שמע  לא  מרדושיץ  הרבי  "אבל 
ובראשו, בכתפיו עד שהחולה הבריא לחלוטין. התיישב החולה על 

מיטתו וביקש לאכול ולשתות... הוא רעב וצמא. 
"בני המשפחה לא ידעו את נפשם מפליאה. מה זה? לפני כמה דקות 
הוא היה חולה אנוש, הם רק עשו ניסיון אחרון אולי הרופא הבכיר 
יצליח לעזור קצת, אף אחד לא חשב שהוא יבריא לחלוטין והנה הוא 

שב להיות כאחד האדם, הפלא ופלא! 
"הנסיעה לרופא כבר הפכה למיותרת, הם עצרו את העגלה והתחילו 
ככה  להבריא  לחולה  גרם  באמת  מה  המעניין,  המקרה  על  לדבר 

בפתע פתאום. 
רופא  שלכל  ידוע  הרי  ההסבר...  את  מצאו  הם  ודברים  דין  "אחרי 
ביותר  הבכיר  ולרופא  להתרפא,  לחולים  שמסייע  מלאך  מתלווה 
מתלווה המלאך רפאל בכבודו ובעצמו. אם כך, הם הסבירו, אנחנו 
הרי היינו בדרכנו אל הרופא הבכיר ביותר, ומסתבר שהמלאך רפאל 

מגיע גם לאנשים שנמצאים רק בדרך אל החולה. 
הלא  שהאיש  דעתו  קצה  על  העלה  לא  מהם  אחד  אף  כך,  או  "כך 
מוכר שעלה על העגלה ונגע בחולה הוא זה שאחראי לפלא הגדול 

שהתחולל כאן. 
"לימים סיפר הרבי מרדושיץ עצמו את המעשה ואמר שהם חיפשו 
לא  אחד  ולרגע  הפלא,  את  להסביר  כדי  לאדמה  מתחת  הסברים 
עלה על קצה דעתם שהקב"ה פשוט שמע את התפילות של 'בערל 
הבטלן', כך הוא היה מכנה את עצמו, וריפא את החולה, כי הוא עצמו 
הישועה  את  תלו  הם  בקב"ה  להאמין  במקום  בשר.  כל  רופא  הרי 

שלהם ברופא הגדול והכוח המתלווה אליו של המלאך רפאל. 

שוב,  מנסים  לנו.  מצליח  לא  וזה  משהו  עושים  אנחנו  פעם  לא 
ונכשלים. פעם שלישית ושוב לא רואים הצלחה. מה אנחנו חושבים 
לעצמנו? אוי איזה חוסר הצלחה, אני כזה 'לא יוצלח' אם רק הייתי 

עושה את זה בצורה קצת שונה בוודאי הייתי מצליח...
מתעלמים  ואנחנו  העיניים  מול  ממש  לנו  נמצא  הפתרון  לפעמים 
בדרך  אותך  מוביל  הקב"ה  אם  אחרים.  הסברים  ומחפשים  ממנו 

מסוימת, הדרך הנכונה עבורך, הדרך הטובה ביותר בשבילך, ואתה 
סוטה ממנה לדרך צדדית, הוא שם לך מחסון, מכשול, כדי שתחזור 

לדרך שבה אתה אמור לצעוד. 
לדלג  מנסים  אנחנו  אחורה,  ולחזור  המכשול  את  לראות  במקום 
מעליו, לעבור מהצד הזה או מהצד השני ולעקוף את הקושי, אבל 
שכל  מחסום  כאן  שיש  ולראות  העיניים  את  לפתוח  שכל,  צריכים 

תפקידו הוא להחזיר אותנו לדרך הנכונה והישרה. 
בעיניים  לראות  כדי  ושכל  חכמה  מאוד  הרבה  שצריכים  כמובן 
בדרכים  וללכת  להיכשל  יכולים  מאוד  חכמים  אנשים  גם  פקוחות. 
עקומות בלי שירצו בכך, ולכן מה שאנחנו צריכים זה בעיקר להתפלל 
כדי  ומכשולים  מחסומים  לנו  לשים  שימשיך  ממנו  ולבקש  לקב"ה 
שנלך בדרך הישרה והטובה, וגם שיפקח את העיניים שלנו ושנזכה 
לראות בעינינו את הדרך הנכונה ולצעוד בה בנחת ובשמחה כל ימי 

חיינו.

"בני המשפחה לא ידעו את 
נפשם מפליאה. מה זה? לפני 
כמה דקות הוא היה חולה 
אנוש, הם רק עשו ניסיון 
אחרון אולי הרופא הבכיר 
יצליח לעזור קצת, אף 
אחד לא חשב שהוא יבריא 
לחלוטין והנה הוא שב להיות 
כאחד האדם, הפלא ופלא!"

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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כל מי שחלף על פניו, סבא זצ"ל היה מביט עליו בעיניו החודרות ויודע 
עליו הכל. בשנים בהן שימש כמשגיח רוחני בישיבת צאנז בירושלים, היו 

הבחורים מכסים את מצחם בכובעם, כדי להסתתר מעיניו הצופיות )לא 
שזה עזר להם הרבה...( 

 הסופר הרה"ח ר' יקותיאל יהודה גנזל מספר על הסבא הגדול הגה"ח רבי אברהם גנזל זצ"ל, 
ועל החוש המיוחד שהיה לו להסתכל בפני אדם ולדעת את קורותיו

מאת : יוחנן וסרמן

הכתבה הזאת התחילה בטור מיוחד שנכתב ע"י הרב יקותיאל יהודה 
גנזל, טור קצר שתפס את עיני, והחלטתי שחייבים לשוחח עמו. 

גדלתי בצילו של  והנערוּת שלי, היתה שונה מאד.  'חווית הילדות   
סבא שכולם היו חשופים בפניו. סבי, הגאון החסיד רבי אברהם גנזל 
זצ"ל )אשר מוכר ללא ספק לרבים מבין הקוראים(, מי שהוכר גם 
כמחבר 'הסידור המבואר', זכה למתנה מיוחדת מן השמים: להיות 

בקי באופן מבהיל בחכמת היד ובחכמת הפרצוף. 
מביט  היה  זצ"ל  סבא  לגמרי.  חשוף  נעשה  פניו,  על  שחלף  מי  וכל 
עליו בעיניו החודרות ויודע עליו הכל, כולל הכל. בשנים בהן שימש 
את  מכסים  הבחורים  היו  בירושלים,  צאנז  בישיבת  רוחני  כמשגיח 
מצחם בכובעם, כדי להסתתר מעיניו הצופיות )לא שזה עזר להם 
בעל  ותלמיד־חכם  נשגב  צדיק  זה,  ענק  איש  של  ובצילו  הרבה...( 

שיעור קומה בלתי נתפס, גדלתי וצמחתי. על ברכיו.'
החלטנו לשוחח עמו, והשיחה היתה מרתקת:

את שנות הילדות שלו, עשה הסופר הרב יקותיאל יהודה גנזל, בצלו 
של הסבא הגדול הגה"ח רבי אברהם גנזל זצ"ל. כיום, עשור לאחר 

פטירתו, מעלה הנכד זיכרונות. 
"סבא זצ"ל גר בירושלים ברח' נחמיה 7", הוא מספר, "אנשים רבים 

הכירו את הכתובת הזאת, כי היה סוג של יועץ מיוחד במינו. 
"נתחיל מזה שהוא היה אדם שלא דיבר אף פעם שיחה בטלה. הוא 

תמיד היה עסוק בתורה, תפילה או בגמילות חסדים. 
"הוא היה גאון בתורה, הוא היה משתפך בתפילה, אבל החלק הזה, 
לו  היתה  ייחודית.  מאוד  בצורה  נעשה  היה  חסדים,  הגמילות  של 
יכולת מאוד מיוחדת לזהות אנשים ולדעת מה עובר עליהם, כשרק 
היד,  ובחכמת  הפרצוף  בחכמת  בקי  היה  הוא  עליהם.  מסתכל  היה 
וכמו כן ידע גם את חכמת הגרפולוגיה. בנוסף הוא גם הבין בשמות 

ובמזלות התלויים בשעת הלידה.
הזה  הידע  כל  את  משלב  היה  הוא  להתייעץ,  אליו  באים  "כשהיו 
יחד: מביט על היד, מסתכל על פני המשוחח עמו, מעיין בכתב ידו, 
מחשב את המזל בשעה בה נולד ואת האותיות שבשמו ו... מנפיק 

דיאגנוזה מדויקת להפליא. 
"אבל הכל התחיל הרבה שנים קודם לכן, כשסבא עוד לא נולד בכלל... 

ואני אספר את הסיפור כפי ששמעתי אותו מסבתי תבלחט"א, אמו 
של אבי מורי שליט"א, ואשת חבר לסבא רבי אברהם זצ"ל. 

"כשאמא שלה הרבנית נ. שטיינברג עליה השלום הייתה בצעירותה, 
העז  לא  אחד  ואף  מצורע  שהיה  יהודי  אליהם  בסמוך  התגורר 
מקפידה  היתה  ולכן  עליו  ריחמה  מאוד  מאוד  היא  אליו.  להתקרב 
לדאוג לו ולהביא לו אוכל ושתיה. כל יום היא היתה מקפידה להגיש 

לו את האוכל, במשך תקופה ארוכה. 
"ויהי היום, והגיע יום נישואיה, ביום החופה שלה היא התכוננה בלב 
הלב  את  שפכה  תהילים,  אמרה  הנישואין,  שמחת  לקראת  שמח 
לפני בורא עולם, והחלה להתכונן בהכנות האחרונות לפני החתונה.

צריכה  בו  למקום  לצאת  מוכנה  היתה  כבר  עצמה  כשהיא  "ואז, 
החתונה להתקיים וכל בני הבית עושים את ההכנות האחרונות, היא 
נזכרה... המצורע! היא שכחה לגמרי לדאוג לו, ובשל כך הוא יישאר 

היום רעב. 
"היא מאוד התלבטה מה לעשות. הזמן מאוד דוחק, היא כבר לבושה 

בשמלת כלה, אבל איך אפשר להשאיר יהודי רעב?
בד,  בפיסת  מאכל  דברי  כמה  צררה  היא  רגע,  של  בהחלטה  "וכך, 
ויצאה לרחוב, עם השמלה הלבנה שלה, בריצה מהירה לכיוון ביתו 
של המצורע, סידרה את הבית ונתנה לו אוכל כדי שלא יישאר רעב. 
כמובן שזה היה מאוד חריג, כלה שצועדת כך ביום החופה שלה עם 

השמלה בחוצות העיר, אבל יהודי רעב!!! 
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ברחוב,  צעדה  שכשהיא  שתחי',  סבתי  לבתה,  סיפרה  היא  "לימים 
השתנה  שמשהו  הרגישה  היא  המצורע,  היהודי  של  מביתו  בחזרה 
בה. היא מסתכלת על אנשים ויודעת עליהם דברים שקודם לכן לא 
ידעה. רק מראיית פניו של אדם היא יכולה להסיק אם הוא נשוי, אם 
ילדים, מה מצבו הכלכלי, האם הוא סובל מכאבים, אם הוא  יש לו 

שמח ומאושר או שיש לו דאגות רבות... 
והיא  בכך,  להכיר  כולם  למדו  הזמן  ועם  והתעצם,  הלך  הזה  "הכח 

הפכה להיות כתובת לאנשים רבים שבאו להתייעץ. 
"סבי זצ"ל, למד את החכמה הזאת ממנה, מחמותו, כאשר בד בבד 
הגיע לעוד מקורות נעלמים מהם שאב את הידע העצום בחוכמת 
היד ואת הסוד הגדול של חוכמת השמות, המסורה ליחידי יחידים 

בכל דור ודור. 
בהמשך החלו לנהור אליו רבים, כולל רבנים חשובים. 

"סבתא שתחי' מספרת שפעם, בעת שאמה היתה בביתה, הגיע רב 
סבתי  של  מנהגה  זצ"ל.  סבי  בעלה,  עם  להתייעץ  ומפורסם  חשוב 
היה שכאשר באה דמות רבנית חשובה, היא היתה מכינה כוס קפה 

ומכניסה לחדר בו ישב סבא. 
שותה  לא  "הוא  אמא:  אותה  עצרה  קפה,  להכין  כשבאה  "הפעם, 
קפה", היא אמרה על הרב אותו ראתה כשנכנס הביתה. "תכיני לו 

כוס שוקו!". 
"סבתא נדהמה. מי מכין שוקו לאורח מבוגר? מדובר ברב חשוב, זה 

לא נעים להגיש לו שוקו חם...
"אבל אמא שלה אמרה לה בביטחון מלא שהוא שותה דווקא שוקו, 
אי אפשר להתווכח בכאלו דברים.  ידעה שעם אמא שלה  וסבתא 

היא יודעת מה היא אומרת. 
עוגיות. הרב  והכניסה לחדר עם כמה  כוס שוקו  "ואכן, היא הכינה 
הנכבד השתומם: "הגם רעייתך בנביאים", שאל את סבא, "או שאולי 
אתם רמזתם לבני הבית שיכינו לי שוקו. אני סובל מאלרגיה לקפה 
יכול לשתות קפה בשום אופן, המשקה שלי הוא שוקו, אבל  ואיני 
מאחר ובדרך כלל זה משקה לילדים בלבד, אני לא מספר לאיש... 

זאת הפעם הראשונה שמישהו באמת מגיש לי שוקו...". 

בעיניים עצומות
"הכח המיוחד הזה שהיה לו", מספר הנכד, "היה לשם דבר. אני זוכר 
קצר  הליכה  מרחק  זה  היה  הכנסת.  לבית  מהבית  אותו  שליוויתי 
מאוד, אבל זה נמשך חצי שעה כי אנשים ניגשו כל הזמן, הגישו את 
כף היד וביקשו ייעוץ. סבא לא היה גובה תשלום עבור הייעוץ, והיו 
לקבל  ולא  לידו  לעבור  תשחית'  'בל  פשוט  שזה  שהרגישו  אנשים 

עצה טובה. 
"לא פעם הוא הרגיש מאוד רע. הוא היה אדם חולה לב, וכשאנשים 
עיכבו אותו היה לו מאוד קשה, הוא היה חייב להגיע הביתה ולנוח, 
אבל הוא לא הפגין החוצה שום דבר מכל מה שעובר עליו. הוא ענה 
לכל האחד בחביבות ובחיוך, וכשהגיע הביתה הוא היה כמעט קורס 

באפס כח. 
"היו כמה וכמה מקרים של אנשים שבאו אליו כי לא נפקדו בילדים 

רח"ל, וסבא היה אומר שאם יוסיפו אות אחת או שם מסוים לשמו 
של הבעל או לשמה של האשה, הם ייפקדו וכך אכן היה. 

הבחורים  ידעו  כמשגיח,  כיהן  בה  בירושלים,  צאנז  בישיבת  "גם 
שהמשגיח יודע עליהם הכל ואי אפשר להסתיר ממנו דבר. חלקם 
הם  מצחם,  את  מכסה  שלהם  כשהמגבעת  בישיבה  מהלכים  היו 

חשבו שאולי הוא רואה דרך המצח, אבל זה לא ממש עזר להם.
"עם זאת, דרכו היתה שהוא לא עשה שימוש בידע שהיה לו, אלא 
רק כדי לעזור לאנשים. אני עצמי הייתי מסתובב אצלו המון, והוא 
אף פעם לא העיר לי שהוא רואה עלי שעשיתי כך או כך. עם זאת, 
ביום שבו היתה לי מריבה עם חבר, הוא היה פתאום מתחיל לדבר 
איתי על הנושא של ויתור ושל בין אדם לחברו, ביום שבו התעצלתי 
לקום בבוקר, הוא היה מדבר איתי על החשיבות של השכמת הבוקר 
וההתגברות כארי לעבודת ה'. הכל היה בדרכים עקיפות ובנעימות 

גדולה, לא בצורה של גערה או התנצחות חלילה. 
כבחור צעיר הייתי יושב, שם, בבית ברחוב נחמיה הירושלמי, ומביט.
הייתי רואה עוד ועוד יהודים, עשרות ומאות )ביניהם רבנים חשובים 
ונשואי פנים( שנכנסו אליו לחדר וסגרו את הדלת בעדם. מבקשים 

עצה פלאית, ומקבלים אותה, שלא על מנת לקבל פרס.
פותחות  הקבלה  בחכמות  בקי  להיות  גם,  לדעת  משתוקק  והייתי 

העיניים.
החכמות  את  אותי  שילמד  בסבא  הפצרתי  אחת  מפעם  יותר 
האפיקומן  את  אחת  שנה  לו  גנבתי  )אפילו  הללו  המופלאות 
וביקשתי בתמורה: לראות עתידות. לא קיבלתי את מבוקשי(. אבל 
ומליבו הדואב, שהרבה  לי, מנסיונו הקשה  היה מבהיר  תמיד סבא 
ונכון לעבוד את הבורא בתמימות, מבלי לראות עתידות,  יותר קל 

מבלי לדעת מעבר למה שעיניים פשוטות רואות.
גם אמר לי שעדיף לא לדעת כל כך הרבה. הוא אמר שזה לא בריא 

לאדם לדעת יותר מדי על אנשים אחרים. 
שלו.  הילדים  של  בשידוכים  למצוא  אפשר  לכך  מעניינת  "דוגמה 
בחור  להם  למצוא  מאוד  התקשה  הוא   , בנותיו,  את  אירס  כשהוא 
לא  ביותר,  הטובה  היתה  היא  אם  גם  שהציעו,  הצעה  כל  מתאים. 
יכלה להתאים. הוא ישב מול הבחור המוצע, וקרא אותו כמו ספר 
פתוח! הבחור הזה נוטה לכעוס, הבחור הזה נוטה לעצלנות, ההוא 
יש לו כישרונות חלשים, וזה יש לו סכסוך מר עם ההורים שלו. איך 
אפשר לקחת אותו כחתן לבת שלך כשאתה יודע עליו דברים כאלו? 
"בסופו של דבר, הוא הבין שאין ברירה, והיה לוקח חתנים 'בעיניים 
עצומות' כפשוטו ממש. הוא היה יושב לשיחה עם הבחור המוצע, 
ולא מביט בו בכלל! עד אחרי שסגרו את השידוך ושתו 'לחיים' הוא 
אותו  שיראה  שברגע  ידיעה  מתוך  הבחור,  את  לראות  הסכים  לא 

הכל עלול להשתנות. 
"אחרי שכבר שתו 'לחיים' והשידוך נסגר על הצד היותר טוב, הוא 
הביט בבחור. עכשיו זה כבר אחרת לגמרי, הוא נטה למידת הכעס? 
וכי לא  נו, אז מה?  לו כישרונות חלשים?  יש  יתגבר!  נורא, הוא  לא 
מצאנו גדולי ישראל שהכישרונות שלהם היו חלשים? הרי הקב"ה 
לנערה  מתאים  הזה  שהבחור  החליט  הוא  אם  זיווגים,  ומזווג  יושב 
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הזאת, איך אפשר להתווכח אתו על כך?". 

"תכתוב צוואה" 
של  "לביתו  גנזל,  הרב  מספר  נורא...",  מחזה  לראות  לי  יצא  "פעם 
סבא נכנס אברך שפניו היו חיוורות כסיד! אפילו השפתיים שלו היו 

לבנות. 
"אני הייתי ילד צעיר מאוד, כך שהוא לא ייחס חשיבות לזה שאני 
והיה בטוח שאני ממילא לא מבין כלום, אבל הרעד  ושומע,  רואה 
חזק  נצרב  הזה  המחזה  שכל  כך  חריג,  כך  כל  היה  גופו  בכל  שאחז 

מאוד בזיכרון הצעיר שלי.  
"התברר שהוא שוחח עם כמה חברים על הנושא של חכמת היד, 
'קו  מהו  לזהות  ויודע  התחום  את  למד  שקצת  אחד  ביניהם  והיה 

החיים', איפה 'קו הפרנסה', והיכן ממוקם 'קו האושר'. 
ונבהל  ידו  כף  את  הלה  בחן  לחבר,  ידו  את  אברך  אותו  "כשהגיש 
וביקש שיגיד לו מה הוא רואה  מאוד... הוא עצמו התחיל להיחלץ 
באופק, למה הוא נבהל כל כך, החבר ניסה להתחמק אבל בסופו של 

דבר נאלץ לומר את האמת... 
"ידידי", כך הוא אמר לאברך המפוחד... "אתה רואה? זה 'קו החיים' 
כותב  הייתי  במקומך  אני  קצר.  מאוד  מאוד  הוא  תסתכל.  שלך. 

צוואה...". 
עליו.  שנחתה  הקשה  מהבשורה  רק  התעלף  כמעט  אברך  "אותו 
"אל  ואמר:  אחר  חבר  אליו  פנה  לעשות,  מה  לחשוב  מנסה  בעודו 
תהיה בטוח. כדאי שתלך לרבי אברהם גנזל. הוא יגיד לך אם זה נכון 

או לא". 
"עכשיו נכנס אותו אברך כרוח סערה, רועד מפחד, חיוור  ושואל את 

סבא כמה זמן נשאר לו לחיות... 
"סבי העיף מבט בכף ידו של האברך, וחייך בביטול... "אה... נכון, קו 

החיים שלך מאוד קצר... מעניין...". 
"האברך נחרד עד עמקי נשמתו... "מה מעניין? הוא שאל בחרדה, זה 

מפחיד! כמה זמן נשאר לי לחיות?". 
לו  שאין  לו  והסביר  אותו,  להרגיע  כדי  לחייך,  המשיך  סבא  "אבל 
סיבה לחשוש. "הקווים שעל כף היד נמדדים לא רק לפי האורך או 
העובי שלהם. יש פה עוד הרבה מאוד דברים שצריך לקחת בחשבון, 
מה  לפי  לא  לפחות  בקרוב.  למות  הולך  לא  אתה  ידידי,  דאגה  אל 
שאפשר לראות על כך היד שלך, יש פה הרבה מעבר לכמה קווים 
והמצב שלך בסדר גמור. רק תגיד לחבר שלך שיפסיק להסתכל על 
טעויות.  על  שמבוססות  השערות  ולספק  אנשים  של  ידיים  כפות 

הוא סתם מלחיץ אנשים". 
"סבא שוחח עמו עוד קצת, עד שראה שהאברך רגוע ושלו, ולאחר 
ולשלום, כשבלב שלו אין שמץ של  מכן שילח אותו לנפשו לחיים 

חשש מפני העתיד לבוא עליו בקרוב". 

הסידור המבואר
"פעם סיפר לי סבא, שבהזדמנות כלשהי, כשהוא נכנס כדרכו מימים 
ימימה אל קודש הקודשים, הרבי הקדוש ה'שפע חיים' מצאנז זצ"ל, 
שאני זכיתי להיקרא על שמו, ביקש ממנו הרבי באופן חריג מאוד 
שיביט בכף ידו ויענה לו על חמש שאלות שהוא מעוניין לקבל עליהן 
לי מה היו  והפרצוף. סבא לא סיפר  תשובה באמצעות חכמת היד 
אותן חמש שאלות, אבל עצם העובדה שהרבי שאל אותו, מעניינת 
יודע שהרבי זצ"ל  מאוד כי מי שהכיר קצת את ההתנהלות בצאנז 
לא היה מסוג האנשים שהיית מצפה שהם יבקשו תשובות לפי כף 
היד וכדו'. הוא היה מאוד רחוק מכל מה שקשור למיסטיקה וכדו', 

ובכל זאת... 
"באופן כללי סבא היה דבוק ברבי ה'שפע חיים' באופן מיוחד במינו. 
הוא לא זז בלי לשאול ולהתייעץ, והיה מקושר אליו בלב ונפש. הרבי 
גם היה זה שהכניס אותו לעולם החינוך, כשסבא עדיין היה נער לפני 
הנישואין, כבר העמיד אותו הרבי לשמש כר"מ ב'ישיבת מהרש"ד' 

אותה הקים עבור בני עדות המזרח, בנתניה.
"ואי אפשר בלי להזכיר את מפעל חייו 'הסידור המבואר', שהוציא. 
היו לו בבית עשרות רבות של סידורים שונים, כולל סידורים עתיקים 
מאוד, כמו סידור רבי סעדיה גאון וכדו', והוא היה מעיין בהם רבות, 
ולימים,  התפילה,  מילות  של  השונים  הפירושים  כל  את  לומד 
והפירוש היה בהיר לנגד  ובכל  כשהתפילה היתה שגורה על לשונו 
עיניו, הוא פשוט התיישב לכתוב את 'הסידור המבואר' שהיה ראשון 
של  להגדה  וגם  המבואר'  ל'זמירות  גם  פירוש  כתב  כן  כמו  מסוגו, 
פסח. באותם ימים לא היה בית שלא היה בו את הסידור המבואר, זה 
היה ספר שנחטף בחנויות והביקוש היה מאוד מאוד גבוה. בהמשך 
יצאו לאור כמה פירושים נוספים, וסבא עזב את העיסוק בנושא כי 

באמת כבר היו חלופות טובות. 
ממקורות  סגולות  המון  המון  חייו  ימי  במשך  ליקט  הוא  כן  "כמו 
יחד  אותן  חיבר  ולבסוף  עובד,  לא  ומה  עובד  מה  בדק  וגם  שונים, 

לספר 'סגולות אברהם'. 
ידו,  בכתב  שכתובים  רבים  חומרים  ברכה,  אחריו  הותיר  גם  "סבא 
ושרטוטים שונים של כך היד וכדו', אבל האמת שעוד לא עברנו על 
ביום מן הימים נשב על החומר  ואולי  ויסודית,  זה בצורה מסודרת 
דברים  אלו  שהיו  או  יודפס  שזה  היתה  המטרה  אם  ונבדוק  הזה 

שרשם לעצמו לזיכרון בעלמא".
ולמה אני מספר לכם את כל זה? כי חלפו עשר שנים מיותמות מיום 
רבי  הגאון  בדמע  שזעק  אחת  וזעקה  תשע"ג.  בכסלו  הסתלקותו, 
אייזנברגר שליט"א, עודנה מחרישה באוזניי: "עכשיו, אחרי  שלום 
שרבי אברהם גנזל איננו, אין לנו כבר אל מי להגיע בשעת מצוקה 
ואילך נפנה ישירות  ולעיניים צופיות. מכאן  בה אנו זקוקים לייעוץ 

לבורא העולם לבדו, הטוב ומיטיב, הרחום והחנון".

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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שנה אחת כשכבר היה זקן מופלג, מעל גיל שמונים, כשהתקשר לאבי 
לברר שוב את התאריך העברי, ניסה אבי לשכנעו שלא יצום, "למה לך 
לצום? אתה ברוך ה' זכית להניח בכל יום! יום אחד נעצרת ולא נתנו לך 

להניח תפילין, למה לצום?! הוא קטע את דברי אבי, ואמר: "חיים! תגיד לי 
מה התאריך העברי! אם לא תגיד לי, אצום כל השבוע...!"

כשאנו נמצאים בתקופת השובבי"ם, בה אנו משתדלים להתחזק ברוחניות ולתקן את עצמינו, 
חשבנו לנכון להביא בפניכם ניצוצות מיוחדים מסיפור חייו של אדם גדול בתורה ויראת שמים

הרב ישראל ליוש

להתחזק  משתדלים  אנו  בה  השובבי"ם,  בתקופת  נמצאים  כשאנו 
ניצוצות  ברוחניות ולתקן את עצמינו, חשבנו לנכון להביא בפניכם 

מיוחדים מסיפור חייו של אדם גדול בתורה ויראת שמים
נשוא סיפורנו, בן דודו של אבי הרה"ח ר' משה שטרן זצ"ל, לפרנסתו 
ניהל חנות מוצרי חשמל בשכונת גאולה בירושלים ונפטר קרוב לגיל 
100!, להלן דוגמא חיה של ירא שמיים בתכלית, שלמרות הקולות 
שהיה יכול לסדר לעצמו, ופעמים רבות, כביכול, לא היה חייב, הוא 

ירא את ה' בכל מאודו...
18 הוא עבר את מאורעות השואה האיומה.  בהיותו נער צעיר כבן 
הוא היה 'ניצול שואה', יותר נכון 'ניצל שואה', כי הוא ניצל את הימים 
זקוקים  שהיו  רבים,  יהודים  ולהציל  לעזור  והמורכבים  המסוכנים 

נואשות לעזרה.
התחפש  הוא  לגוי,  להתחזות  לו  אפשרו  הבהיר,  ושערו  עורו  צבע 
לכרטיסן ברכבת, ובאומץ רב שכלל חכמה רבה לא עורר את חשדם 
של הגרמנים, כי הרי אין יהודים עובדי רכבת, וכך הוא נע בחוצות 

חופשי, עד כמה שהיה ניתן...
באחד ממבצעי ההצלה שלו, הוא נסע עם מזוודה שהיו בה 50 מסמכי הגנה 
המזוודה  עם  להתגנב  איכשהו,  הצליח,  הוא  שם.  ללא  מזויפים  שוודיים 
באמצע הלילה למחנה עבודה, הוא מילא שם שמות של אנשים יהודים 
שהיו במחנה, וכך לאט לאט, מבלי שתתגלה המרמה, יצאו היהודים אחד 

אחד מהמחנה, בטענה שזה עתה שלחו להם את מסמך ההגנה.

נירות  ארגן  הוא  שיחי',  מוישי  דודי  ולבנה,  ע"ה,  סבתי  לדודתו,  גם 
מזויפים של גויים, על פיהם הם הוגדרו כפליטים, וכך ניצלו...

יום אחד ה'שלישי  יום.  כל  והניחם  זוג תפילין,  גופו  תמיד נשא על 
לסדרן  כמתחזה  לו  שהיתה  במשרוקית  עצר  הוא   ,'1944 בדצמבר 
בדרכה  שהיתה  יהודים  באלפי  מלאה  רכבת  הרכבת,  בתחנת 
לאושוויץ. בליבה של הפעולה האמיצה הוא נעצר, תיכף ומיד הוא 
הסיר את התפילין מעל גופו, כדי שחלילה לא ייתפס כיהודי. ואותו 
יום, היה היום היחיד בחייו שלא הניח בו תפילין. בערב הצליח בחסדי 
חדשות  תפילין  השיג  כבר  ולמחרת  המעצר,  מן  להשתחרר  שמים 
והמשיך להניחם בדבקות בכל יום. אך עובדה זו שיום אחד בימי חייו, 
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יש לנו בשורה בשבילך!
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יחד איתך נשיג את מתיקות התורה
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מנהרות ההברחה נהפכו למלכודת מוות. כל הזמן נשמעו עוד דיווחים על 
מנהרה שהתמוטטה וקברה את חיי העוברים והעובדים בלא שום הודעה 

מוקדמת...

מה עושים כשהיצר וחייליו מנסים לפלוש ולהפיל אותנו באמצעות ניסיונות ומנהרות

הרה"ח אהרן כהן

זה לא היה סוד. כולם ידעו על 'מנהרות ההברחה' הפעילים בין 
עזה למצרים. היו אלו מנהרות שנחפרו בעומק רב מתחת לבנייני 
מגורים בעזה ובאמצעות מערכת שבילים תת קרקעיות הגיעו 
כל  ללא  הברחה  אפשריות  שנתן  דבר  השכנה,  מצרים  לתוככי 

ביקורת.
שלטונות מצריים ניסו בכל עת את מוחם וכוחם להצליח לגלות 
ובעיקר למצוא פתרון לבעיה ההולכת  ולחסמם,  את המנהרות 
ומתגברת. ההפקרות באזור סיני חגג ללא כל גבולות. פושעים 
נמלטו הלוך ושוב, מוצרים אסורים ומסוכנים הוברחו באין פוצה 
בין  איפשהו  טמון  והחוק  שהשלטון  היה  כשנראה  ומעכב,  פה 

המנהרות.
מפעם לפעם חגגו השלטונות בגילוי עוד פתח מנהרה, כשלאחר 
לא  שזה  הבינו  כולם  אך  המנהרה  אטימת  'מעמד'  נערך  מכן 
סיבה למסיבה. על כל מנהרה הנמצאת, הלכו ונחפרו בחציבות 

עמוקות פי כמה וכמה מנהרות.
לתדהמת  נתגלתה.  מנהרה  החדשני;  הרעיון  הפציע  ואז 
שמירה  לאטום.  או  לחגוג  מיהר  לא  אחד  אף  אך  החופרים... 
הוצבה על הפתח, כעבור כמה ימים הובאו מכולות מים גדולות 

שהוזרמו לתוככי המנהרה. 
שהיה  מקום  כשכל  המדברית  בקרקע  והסתננו  חלחלו  המים 
'משום מה' פנוי מעפר בחלל ואוויר נאגר ונצבר בה מים, שלאיטם 

שחקו ופוררו את הקירות והגג.
כה התחילו להגיע הדיווחים. מנהרות ההברחה נהפכו למלכודת 
שהתמוטטה  מנהרה  על  דיווחים  עוד  נשמעו  הזמן  כל  מוות. 

וקברה את חיי העוברים והעובדים בלא שום הודעה מוקדמת.
נסחף עם הסיפור, כמעט שכח איך התחילה שיחתו עם  זכריה 
הרב, אך אז הוא נזכר. "הרב יכול לתאר חדשות מצוין" החמיא 
לרב בכנות "אבל מה זה, חדשות משנים שעברו, קשור לשאלתי, 

באם מותר לשאול" סיים נבוך.
לרב,  ניגש  זכריה  מעריב.  אחרי  דקות,  כעשרים  לפני  זה  היה 
מבקש להתייעץ, "הרבה זמן לא דברנו" חייך אליו הרב בחביבות. 
אחרי כמה הקדמות וסיבובים הגיע שייע לנקודה המפריעה לו. 

זכריה. הידוע במושב כיהודי ירא שמים כזה שלא תתפסו אותו 
חס ושלום אף-פעם לפתוח בשיחה בתוך בית הכנסת, משתדל 
גם מאוד לשמור על עצמו ועל ביתו שהכל יהיה כהלכה וכדת. 

ועל זה בא לשוחח עם הרב.
"לאחרונה קלטתי, שכמה שאני מתאמץ ומשקיע לעשות רצונו 
יתברך, כמו שהוא מבקש ורוצה, ואני מתאמץ מאוד כמו שהרב 
מוצא  אני  הזמן,  כל  "אז  כמסכים  בראשו  מהנהן  כשהרב  יודע" 

עצמי שוב בחזית".
זה  על  חשבתי  שלא  משהו  חדש  ניסיון  איזה  מגיע  פעם  "בכל 
מקודם. פעם זה 'מכשיר טכנולוגי' שחבר הגיע והציע בחיוך, או 
פעם נקלעתי למקום ובדיוק צץ לי ניסיון, ועדיין לא דברנו על כל 
סוגי הניסיונות הרגילים שהיצר הרע מתאים לכל אחד ב'אישי' 

לנסות להטביל אותנו ברפש...
איך  ותחבולותיו,  היצר  מעשי  את  ולגולל  לתאר  המשיך  זכריה 
שכל פעם, כשהוא כבר מרגיש שהוא עלה על דרך המלך. הוא 

מוצא עצמו שוב מופתע מהניסיון החדש והמגרה. 
חשב  הראשון  ברגע  הרב.  הפתיעו  בחדשות?"  מעודכן  "אתה 

להיעלב אחר הגיב "קצת".
"לא נראה שאתה זוכר את הכל, אז אני אספר לך" המשיך הרב 
ההברחה  מנהרות  עם  הסיפור  כל  את  בתארו  זכריה,  לתדהמת 
מעזה לאזור סיני שבמצרים כולל הפתרון אליו הגיעו המצרים. 

זכריה עמד נבוך, האם הרב מנסה להעביר נושא, ואם כן, למה.
"רבי זכריה" שמע את קול הרב מתנגן באוזנו "כשאין מים. יש 

נחשים ועקרבים."
כשהרב ממשיך בחיוכו הנצחי "כמו שהם הבינו שבאם יש חורים-
מנהרות אי אפשר להשאיר אותם ריקים ולקוות לנס שאף אחד 
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שרוליק מוצא את עצמו באותו ערב, מגמגם שברי משפטים מהוססים 
לחברותא על מה שהולך לקרות מחר. הדברים נופלים על החברותא 

כרעם ביום בהיר, ואחרי כמה רגעים של שיתוק והלם, הגיע תורו לגמגם, 
אבל דווקא מתוך כעס ופליאה: "אתה... לא הולך לעשות לי את זה!

 על החברותא שאהב להתאוורר לעיתים קרובות. 
כאן הוא חייב לצאת ולשתות כוס מים... וכאן וכאן...

מאת: הרה"ח ר' דוד משי

היום  ועד  גדולה,  בישיבה  לומד  ששרוליק  שנה  רבעי  שלושת  כבר 
הוא לא היה נתון בסערת רגשות וחיבוטי נפש, כמו אלה שהוא עובר 

בימים האחרונים.
כמו הרבה בחורים אחרים, שהגיעו מארבע כנפות הארץ אל ישיבה 
חדשה, בה יפגשו בפנים חדשות, הגיע גם שרוליק לישיבה, עמוס 

בתקוות מחד וחששות מאידך. 
היו לו הרבה סיבות להיות בשמחה. להתקבל לישיבה הזו לא היה 
דבר של מה בכך. מבחנים מתישים, בכתב ובעל פה, נדרשו ממנו, 
אותם היה עליו לעבור בהצלחה, לא כולל מסכת בירורים קפדניים 
טיבו  על  לעמוד  במטרה  ניתן,  שרק  מי  כל  אצל  גבו  על  שנעשו 

בתורה, במידות וביראת שמים. והנה, הוא עבר את זה בס"ד.
בו  מוכר,  ובלתי  חדש  מקום  ריק.  היה  לא  החששות  סל  גם  מנגד, 
אחרים,  צוות  אנשי  חדשים,  בחורים  חדשות,  דמויות  מסתובבים 
נראה תמיד מאיים יותר ממקומות מוכרים, אליהם התרגלנו ובהם 

חשנו נוח.
"כל  תקופת  בהצלחה.  שרוליק  עבר  הזו  התקופה  את  גם  אבל 
הוא  הראשון  בשבוע  כבר  מאחוריו.  כבר  היתה  קשות"  ההתחלות 
עם  ואף  בחורים,  של  מבוטל  לא  למספר  מחייך  עצמו  את  מצא 

המגיד שיעור הוא הצליח ליצור קירבה.
זמן החורף עבר ביעף, כמו שכל דבר טוב עובר מהר, ושרוליק מציין 

לעצמו בסיפוק שלזה הוא ייחל. לא היו שום אכזבות.

עושים סלט
בתחילת הקיץ החליט המגיד שיעור, לטובת הבחורים, לערוך סדר 
השנה,  בתחילת  שנוצרו  הקיימות,  החברותות  בחברותות.  חדש 
לכך  שהביא  מה  מוקדמת,  מחשבה  וללא  אקראית  בצורה  נעשו 
שהיו זוגות שלא הפיקו מעצמם את המרב. לפעמים היו אלה שני 
בחורים שנגררו לשיחות ארוכות על חשבון סדרי הלימוד, ופעמים 
יחד, שאילו  אחרות היו אלה דווקא שני בחורים מצטיינים שלמדו 
היו לומדים עם מישהו ברמה קצת פחותה מהם, היו תורמים יותר 
הן לעצמם ע"י שהיו נאלצים להסביר יותר את כל מהלכי הסוגיא, 
מה שלא היו עושים בינם לבין עצמם, וכמובן היתה התרומה גדולה 

לאחרים, שבכוחות עצמם אינם מסוגלים להבין את סוגיות הגמרא 
לעומק.

השינוי נעשה, לא לפני שהמגיד שיעור מסביר את המניעים שגרמו 
הבחורים,  לתועלת  בקיץ,  שנה  בכל  נעשה  הדבר  לדבריו,  לשינוי. 

ולכן אין לראות בכך עונש או משהו מעין זה.
ברמה  בחור  עם  כעת  ששובץ  הטובים  הבחורים  בין  היה  שרוליק 
גמילות חסד  פחותה משלו. הוא קיבל עליו את הדין ללא עוררין. 
להתקדם  עשוי  עצמו  הוא  שגם  בפרט  ויקרה,  גדולה  מצווה  היא 

בעקבות כך.
ידידות,  קשרי  השניים  בין  נוצרו  במהלכו  ניסיון,  של  חודש  עובר 
לציין  יש  וזאת  המשותפות.  הלימוד  לשעות  מעבר  אף  שגלשו 
שבקטע החברתי היה דווקא החברותא מבורג יותר בחברה מאשר 
הגמרא,  של  אמות  מד'  יצא  לא  כמעט  ששרוליק  בעוד  שרוליק. 
החברותא שידע תמיד את כל החדשות מכלי ראשון, הפך עד מהרה 
לפרשן מס' 1 בכל פרשיה מזדמנת. לא פלא, אפוא, שהרבה בחורים 
זה אות של  היה  ולשרוליק  חיפשו את קרבתו של הדובר המרכזי, 

כבוד להימנות על חוג ידידיו של הבחור הפופולרי.
דווקא בקטע הלימודי היה החברותא, הפרשן מס' 1, נשרך מאחור, 
בלימוד.  המבריק  שרוליק,  בידי  מפקיד  הוא  המושכות  את  כאשר 
לאט לאט למד שרוליק להכיר את מהירות מחשבתו של החברותא 
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שלו בכל הקשור לתפיסת מהלך הסוגיא, והיה משתדל להתאים את 
קצב לימודו לאותה מהירות.

לאחר חודש הניסיון, מתברר לשרוליק שהקצב איטי מדי. ובמקום 
שהדבר יביא לקידום עצמו, כפי שהמגיד שיעור הצהיר, ע"י הסבריו 
הוכיח  השבועי  שההספק  הרי  פה,  ובעל  בכתב  הרבים,  וסיכומיו 
נשארו  שבוע  ובכל  הכמות,  חשבון  על  באים  הרבים  שההסברים 
לתת  לשרוליק  ממליץ  שיעור  המגיד  הגיעו.  לא  אליהם  'חורים' 
יוכל שרוליק  לחברותא עוד צ'אנס, לתקופה נוספת. את ה'חורים' 

להשלים במהירות בשעות בין הסדרים, תודות לכשרונו המיוחד.
שהחברותא  בתנאי  הגזירה,  עם  להשלים  מוכן  אולי  היה  שרוליק 
בלימוד  הסדרים  את  למלא  השתדלותו  כל  את  עושה  לפחות  היה 
שכזו,  ריכוז  הפרעת  כל  כי  הריכוז.  יופרע  לבל  מאמץ  כל  ולעשות 
אף הקלה ביותר, הוציאה את החברותא כליל מכל הסוגיא, ודרשה 

משרוליק להתחיל את כל ההסבר מהתחלה.
חייב  הוא  כאן  קרובות.  לעיתים  להתאוורר  אהב  החברותא  אולם 
טלפון  להרים  חייב  הוא  אחרת  בפעם  מים;  כוס  ולשתות  לצאת 
דיחוי";  סובל  שלא  "טלפון  זה  פעם  בכל  שכמעט  ומעניין  הביתה, 
וברוב הפעמים זו היתה סתם יציאה לשם התרעננות. "אני לא יכול 
לשבת על מקום אחד יותר מחצי שעה". נימוק משכנע. תלוי את מי.

חברותא חדש
כשעבר חודש נוסף, הגיע גם המגיד שיעור למסקנא שלא מוצדק 
ובמידות  טוב  בראש  ניחן  שהוא  בגלל  רק  שרוליק,  את  להעניש 
לו שממחרת  ומבשר  ניגש לשרוליק  יום, הוא  סבלניות. בסופו של 
את  שמשקיע  מתמיד  בחור  שוורץ.  בנימין  עם  להתחיל  יכול  הוא 
כל מרצו להבין את הלימוד. אמנם שרוליק עולה גם עליו בהבנתו 
העמוקה ותפיסתו החדה, אבל כאן לפחות הוא עשוי לשאוב נחת 

וסיפוק, ואף לסיים את החומר השבועי.
הצעד.  את  לעשות  שמהסס  זה  הוא  שרוליק  שהפעם  מתברר 
במהלך החודש האחרון התהדקו הקשרים שלו עם החברותא עוד 
החברותא  אצל  תתקבל  בהיר,  יום  באמצע  שכזו  ונטישה  יותר, 
אותו  להרגיע  שיעור  המגיד  מיהר  תדאג"  "אל  מצלצלת.  כסטירה 
בלב  הצעד  את  לעשות  יכול  אתה  חברותא.  לו  גם  סידרתי  "כבר 

שקט. בשביל עתידך, אתה חייב לעשות את זה!".
משפטים  שברי  מגמגם  ערב,  באותו  עצמו  את  מוצא  שרוליק 
נופלים  הדברים  מחר.  לקרות  שהולך  מה  על  לחברותא  מהוססים 
על החברותא כרעם ביום בהיר, ואחרי כמה רגעים של שיתוק והלם, 
הגיע תורו לגמגם, אבל דווקא מתוך כעס ופליאה: "אתה... לא הולך 
לעשות לי את זה! מה זאת אומרת ...ככה באמצע ה'זמן'?! - - - אף 

אחד לא עשה לי את זה אף פעם!".

עד ששרוליק מתנצל ומצטדק שזו ההצעה של המגיד שיעור, ושזה 
חס וחלילה לא אישי, כבר מספיק החברותא לחזור לעצמו, ובצורה 
החלטית הוא מודיע לשרוליק: "אם אתה מפסיק ללמוד איתי, אז 

תתרחק ממני. אני לא החבר שלך!". 
אל מול איום מפורש שכזה, שרוליק מתקפל ומשתכנע על אתר.

המגיד שיעור לעומת זאת לא אבה להסכים להתקפלות. וכאן נחצה 
שרוליק לשניים ובלבו התחוללה סערה. מה עושים? מעבר ליסורי 
המצפון של "איך אפשר לעשות לו את זה?", כאב לו להפסיד ידיד 

טוב ונערץ, שאולי עלול להפוך לשונאו .
כשגם הראש ישיבה נאלץ להתערב בענין וצידד כמובן לדעתו של 
נותרה בפניו של שרוליק ברירה. הוא עשה את  המגיד שיעור, לא 
לו,  וציפה  חיכה  וחודשיים  חודש  לפני  האירוניה  שלמרבה  הצעד 

והנה כעת הוא פתאום כ"כ חושש מפניו.

הידידות מתפרקת
מאז אותו יום, הפסיק החברותא 'לשעבר' לדבר עם שרוליק, מטוב 
ועד רע, כאילו היה אוויר. שרוליק איכשהו שורד את העניין ופותח דף 
חדש עם בנימין שוורץ, וקול התורה שבקע מכיוונם, הדהד למרחוק.

אז מה אתם אומרים?
אם באים לתהות האם אכן הפסיד שרוליק חבר טוב, והאם מוצדק 
ובצורה  שלילית  הינה  התשובה  כך,  בשל  הלב  יכאב  שלשרוליק 

מוחלטת.
אילו היה החברותא חבר טוב באמת, הוא אמנם היה מקבל את העניין 
בצורה קשה, אך בד בבד מגלה גם סלחנות ויותר הבנה, כי חבר טוב 
שהשני,  יודע  כשהוא  בפרט  השני,  בשביל  מנוחיותו  להקריב  מוכן 
במקרה זה שרוליק, סובל במצב הנוכחי. על אחת כמה וכמה שידיד 
ובוטים כמו "אם אתה  ידידו איומים חריפים  אמת אינו מציב בפני 
מלמד  כזה  משפט  שלך!".  החבר  לא  אני  איתי....  ללמוד  מפסיק 
בלבד.  אישיים  לאינטרסים  נועדה  כביכול,  הידידות  שכל  למפרע 
הלימוד עם שרוליק המצטיין, ככל הנראה השתלם לחברותא לחיזוק 
מעמדו החברתי, וברגע שזה הולך להפסיק, והלימוד המשותף הולך 

להסתיים, שוב אין לחברותא כל עניין בהמשך הקשר.
אמור מעתה, כשאדם רוצה לבחון את הידידות שלו עם רעהו, האם 
היא אמיתית או תלויה בדבר, אותם מצבים שהאחד צריך לוותר על 

נוחיותו למען נוחיותו של השני, יהיו המבחן.
לכן, כשיוצרים קשר חדש ובונים ידידות חדשה, מומלץ לזכור שמה 
שבעיקר בונה ומחזק את הידידות, זוהי ההקרבה שכל אחד מקריב 
בשביל זולתו, בדיוק כמו קשר בין שני חבלים, שכדי שהקשר יהיה 

אמיץ, חייב כל חבל לתת קצת משלו למען הקשר.

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

המשך מעמוד 2 | הרה"ח רבי חיים אברהם ויזל
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שבוע, נעשה בדיקות נוספות, אולי עד אז המדדים יתחדדו ונוכל לעשות 
בדיקות שיניבו תוצאה ברורה... 

בביתו.  היה  כבר  האברך  ימים  שלושה  בתוך  זיע"א,  מרן  שאמר  "כמו 
מודאגים  מאוד  היו  והרופאים  משמעית,  חד  היתה  לא  התוצאה  אמנם 

אבל דבר מדבריו של מרן לא נפל ארצה. 
"נכנסתי לרב ואזנר זצ"ל, וסיפרתי לו על ההתרחשויות, כולל העובדה 

שהתוצאות לא ברורות והרופאים מודאגים. 
"ואז קרה דבר מאוד מאוד מעניין. מרן זצ"ל הפנה את מבטו אלי ושאל 
יכול לקרות  זה  יכול להיות. "מה אתה אומר? למה באמת  זה  אותי מה 

לו?". 
"הרגשתי שבאותו רגע מחפש הרבי איזה משהו טבעי כביכול 'להלביש' 
'מעשה  של  חשש  יהיה  שלא  כדי  האברך,  של  בעינו  הבעיה  את  עליו 

ניסים', וכדי שהישועה תבוא בצורה שנראית טבעית. 
"אני לא יודע איך, אבל הרגשתי שמשמים נותנים לי מילים בפה, וממש 

תוך כדי דיבור כבר שלפתי 'הסבר רפואי' לבעיה... 
"הרי הוא יושב כל היום מול המחשב כי הוא מסדר את הכרכים הבאים של 
ה'שבט הלוי', הסברתי למרן... "כנראה שהאור הבוקע ממסך המחשב 
מסנוור את העיניים שלו וגורם לטשטוש הראייה. יש היום רשתות כאלו 
קרינה,  ולמנוע  האור  את  לסנן  עוזר  וזה  המחשב,  מסך  על  שמתקינים 

כנראה שזה מה שהוא צריך לעשות...". 
"הרב ואזנר קפץ  על ה'דיאגנוזה' שלי כמוצא שלל רב... "נו בוודאי, זאת 
הסיבה! תקרא לו שיבוא לפה, אני אגיד לו שיקנה רשת כזאת למחשב 

וזה בוודאי יעבור לו". 
"האברך התייצב אצל מרן שהסביר לו בפסקנות שהישיבה הממושכת 

מול המחשב גרמה לכך שהראיה שלו נהיתה קצת מטושטשת. 
"יש רשת מיוחדת שאפשר לקנות לסנן את האור והקרינה. תתקין כזאת 

רשת על המסך של המחשב שלך... 
"בנוסף, אני מציע שבשבועיים ואפילו שלושת השבועות הקרובים אל 
תנוח,  שלך  שהעין  אחרי  שבועות  שלושה  בעוד  בכלל!  במחשב.  תיגע 

תוכל לחזור לעבוד במחשב, אבל רק עם הרשת המסננת". 
"כמובן שהאברך ציית להנחיות ה'רפואיות' שקיבל מהרבי זצ"ל, תוך כדי 
הוא המשיך ללכת לבדיקות שהמשיכו להיות לא עקביות ולא אחידות 
הוא  שלימה  שנה  במשך  אחרת.  מבלבלת  תוצאה  יצאה  פעם  ובכל 
נקרא להיבדק מפעם לפעם, עד שאחרי שנה אמרו הרופאים, שמאחר 
והראייה חזרה למצבה הקודם והוא לא סובל, והבדיקות גם הן התייצבו 
והכל נראה תקין, הוסר כל חשש והתיק נסגר מבלי שהצליחו לפענח את 

הסיבה לכך שבעבר הניבו הבדיקות תוצאות כל כך לא הגיוניות...". 

לסיום מבקש הרב ויזל להוסיף אנקדוטה מאוד מעניינת ששופכת אור 
חדש על הסיפור שזה עתה שמענו מפיו.  

"לכאורה מדובר כאן בסיפור על טבעי. הרבי בכח תורתו הקדושה הצליח 
לעצור תהליך טבעי של מחלה קשה. איך  זה באמת קורה? מה נתן לרבי 

את הכח האדיר הזה? 

"התשובה טמונה כנראה בסיפור הבא שאספר, כפי ששמעתי מנכדו של 
מרן זצ"ל.

של  הסתלקותו  לפני  שנה  חצי  אולי  לחייו,  האחרונה  בתקופה  זה  "היה 
מרן זצ"ל. מבחינת צלילות הדעת והתפקוד הוא היה אז בשיא פריחתו, 
אותה חריפות ואותה חדות ובהירות המחשבה שתמיד אפיינו אות כל 
למעלה  אחרי  מאוד  חלש  היה  כבר  שלו  הגוף  פיזית,  מבחינה  אבל  כך. 

מ-100 שנות עמל ויגיעה. 
"מספר הנכד שפעם הוא עזר לרבי להתארגן לשנת הלילה, הרבי היה 
זקוק לעזרה כדי ללכת מהמקום בו ישב בסלון ולמד, עד לחדר השינה. 

הוא צעד אתו בצעדים איטיים כשהוא תומך בו שלא יפול. 
מהחדר,  ויצא  מנוחה  ליל  לו  איחל  הנכד  למיטה,  נכנס  שהרבי  "אחרי 
לסיום  עד  לו  שנותר  שחשב  בזמן  כלשהו  בספר  ועיין  בסלון  התיישב 

המשמר שלו, ב-12 בלילה בערך... 
"עוברות כמה דקות והוא שומע את קולו החלוש של הרבי, הוא מיהר 
לגשת והרבי מסביר לו: "היד שלי נשמטה מהמיטה והיא תלויה באוויר, 
הוא אמר בקול חלוש", אין לי כח להרים אותה בעצמי, "עזור לי בבקשה". 
"כמובן שהנכד מיהר להרים את היד ולסדר אותה לצד גופו הקדוש של 

הסבא. 
"אחרי כעשר דקות נוספות הוא שומע את קל שקשוק נעלי הבית של 
הסבא. הלך להציץ וראה שהסבא הצליח לקום לבד מהמיטה, והוא עושה 
את דרכו אל שולחן הכתיבה שלו, מתיישב, כותב במשך עשר דקות או 

רבע שעה, ואז מבקש את עזרת הנכד כדי לשוב למיטה... 
רבנו",  "ילמדנו  שלו.  הגדולה  הפליאה  את  לכלוא  היה  יכול  לא  "הנכד 
הוא אמר לסבא הגדול, "הרי מקודם סבא היה זקוק לעזרתי כדי לצעוד 
למיטה, אפילו להרים את היד שנשמטה לא יכול היה הסבא להרים לבד 

והייתי צריך לבוא ולהרים אותם. 
וכותב  כתיבה,  לשולחן  לבדו  צועד  מחודשים,  כוחות  הרבי  קיבל  "פתאום 
במשך דקות ארוכות עם אותה היד שמקודם לא יכול היה להזיז אותה! ושוב 

זקוק לעזרה כדי להגיע למיטה. אז מה קורה פה? לסבא יש כח או לא?". 
דמעות  עולות  בה  נזכר  כשאני  שתמיד  תשובה  ואזנר  הרב  לו  "השיב 
בעיני! "כל היום התקשיתי באחת התשובות של ה'אמרי יושר', וניסיתי 

לתרץ אותה, אבל לא עלה הדבר בידי. 
חישבנתי  נפלא,  הסבר  בדעתי  עלה  לנוח,  כדי  במיטה  שנשכבתי  "איך 
אותו לכל אורכו ומצאתי שהוא אמת ונכון. אבל אם אני אירדם ואישן, 
מי ערב לי שאזכור מחר את התירוץ על כל פרטיו? לכן הייתי חייב להגיע 
לשולחן ולכתוב את התירוץ. עכשיו, כשהתשובה כבר כתובה, אני רגוע 
אל  להגיע  כדי  לעזרה  זקוק  אני  הטבעי,  למצבו  חזר  והגוף  הזה,  בעניין 

המיטה...". 
ויזל את  "כשמבינים מה היה השיג והשיח של הרבי זצ"ל", מסכם הרב 
לפעול  כשבא  הטבע  את  מנצח  היה  הוא  איך  להבין  גם  "אפשר  דבריו, 
כל ההתנהלות  מעל הטבע,  היה  הוא  תלמידיו הקרובים.  עבור  ישועות 
ולנותן  לתורה  כוחותיו  בכל  משועבד  היה  הוא  טבעי,  על  היתה  שלו 
התורה, וכשאדם עושה את רצון ה' בכזאת רמה של מסירות מוחלטת, 
אין זה פלא שגם הקב"ה עושה את רצונו, כמו שנאמר, רצון יראיו יעשה".
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לא יעשה בזה שימוש. רק התאמצו ומלאו אותם ואף הציפו את 
כל האזור במים שהמנהרות יתפרקו ויתמוטטו.

וחייליו  "היצר  בנעימות  קולו  הרב  הרים  שלנו"  בחיים  זה  "כך 
ומנהרות.  ניסיונות  באמצעות  אותנו  ולהפיל  לפלוש  מנסים 
ההגנה היחידה המאפשרת לנו לשרוד ולנצח הוא המים-התורה. 

כל כמה" סיים הרב בנעימות "שנהיה מלאים יותר במים-בתורה, 
ממילא הניסיונות יתבטלו וייעלמו."

בטבעיות  כאילו  והתיישב  הכנסת  לית  נכנס  כשזכריה  למחרת, 
לשיעור הגמרא לפני מעריב, לא הבחין אף אחד בקריצת העין 

של הרב שאמרה את הכל; אתה בדרך הנכונה.

לא הניח תפילין, לא נתנה לו מנוח, ומאז ועד סוף ימיו היה צם בכל 
שנה בשלישי בדצמבר.

באחד השנים, אמר לו אבי שיחי' מדוע אתה צם לפי תאריך לועזי, 
בקלות אפשר לברר מה היה התאריך העברי של השלישי בדצמבר 
1944... ואכן הבירור העלה שהתאריך העברי היה י"ז בכסליו תש"ה. 
הוא שמח מאוד על העדכון, ומאז היה צם בכל שנה בי"ז בכסליו. 
אך מכיון שכנער בשואה היה רגיל ללוח הלועזי, התאריך העברי לא 
נקבע במוחו, ומידי שנה בתקופה זו, היה מתקשר לאבי לברר מהו 

התאריך העברי של ה3 בדצמבר 44.
כשהתקשר  שמונים,  גיל  מעל  מופלג,  זקן  היה  כשכבר  אחת  שנה 
לאבי לברר שוב את התאריך העברי, ניסה אבי לשכנעו שלא יצום, 
"למה לך לצום? הרי הרבה אנשים לא הניחו תפילין במשך המלחמה 
נאנסת  אחד  יום  יום!  בכל  להניח  זכית  ה'  ברוך  אתה  רבות,  שנים 
ולא הנחת, למה לצום?! אדרבה, תודה לקב"ה על שהצלחת באורח 

פלאי מעל הטבע להניח בשאר הימים...!"
הוא קטע את דברי אבי, ואמר: "חיים! )שם אבי( תגיד לי מה התאריך 

העברי! אם לא תגיד לי, אצום כל השבוע...!"
בהכירו את האיש, הוא היה מקיים את איומו, ואבי 'נאלץ' לומר לו 

את התאריך העברי...
להתלונן  כדי  חלילה  לא  מזיכרונו,  משו  לא  השואה  מאורעות 
העם  ובזיון  השכינה  גלות  את  ביכה  הוא  אלא  ליבו,  על  ולהתעצב 
היהודי, וכל ימיו לא ישן על מיטה רגילה עם מזרון, אלא על מיטת 

סוכנות כשעליה קרש דק...
הוא פרסם חלק קטן מפעולותיו בשואה, בספר "יד ההשגחה בעמק 
הבכא". הספר כולו נכתב תחת שם בדוי. בספר הוא מוכיח בצורה 

ברורה ומוחשית שהקב"ה ליוה אותו ואת הסובבים אותו על כל צעד 
ושעל, ויד ההשגחה, היתה כמובן גם ואף בעמק הבכא...

בו,  בערה  פנימית  שמיים  יראת  ה',  מבקש  היה  ילדותו  משחר  כבר 
והוא חיזר אחר דמות מיוחדת שתדריך אותו ותסלול לו דרך בעבודת 
ה'. בדרך פלאית הוא הכיר את האדמו"ר רבי אהרן ראטה זי"ע, בעל 
ה'שומר אמונים', ודבק בו בכל נימי נפשו, בדרכו ובספריו עד סוף ימיו.
אהבתו לכל יהודי באשר הוא, גרמה לו להפיץ את כל ספרי רבו, הוא 
הדפיס ספרונים קטנים שקל לשאת אותם בכיס, באלפי עותקים, 

כדי שכולם יזכו לאור, לו הוא זכה.
פעם באתי עם קבוצת תלמידים, חוזרים בתשובה מישיבת 'אהבת 
מילות  ואחר  אותי,  פגש  משה  ר'  אהרן',  ב'תולדות  לטיש  אהרן', 
נימוסין קצרות, והזמנה ל'שלום זכר' של ה'נכד של הנכד' שלו, הוא 
הבחין מיד בקבוצת התלמידים שלידי, עינו החדה הבינה כי יש כאן 
'מבקשים', הוא ריכז אותם באמצע בית המדרש, בלי להתייחס כלל 
למראה השונה שלהם, סיפר להם מעט על מאורעות השואה שעבר, 

אך בעיקר הלהיבם לעבודת ה', לתפילה, לאמונה וליראת שמיים.
כזה הוא היה, דעתו מעורבת עם הבריות, ובכל הזדמנות 'מכר' את 

מרכולתו הרוחנית לכל החפצים לקנות.
הוא שמר על עקרונותיו בקנאות יתירה, אך יחד עם זאת ידע שיש אחרים 

שאינם סבורים כמותו, והתנהל איתם באהבה רבה ובתבונה יתירה.
לפרנסתו ניהל חנות מוצרי חשמל. 

הנעימות והחן ששררה בין המעקלים והמעוקל, אפיינה את אופיו 
המיוחד, עקרוני וחד משמעי, מחד, בלי פחד ומורא, אך נחמד ונעים 
גם  והבעירה  הקרינה  בליבו,  שהיתה  ה'  אהבת  מאידך.  הליכות, 

אהבת הבריות.

קונטרס 
ת<ורת 

הגישמאק

לשמיעת רשימת 
מוקדי הפצת הקונטרס

חייגו   1-800-20-18-17
שלוחה 3
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הבה"ח יוסף וויזר והבה"ח אשר פערל אומרים לבלומנשטריך שלא יעזור 
כלום חוץ מתפילה זכה מעומק הלב: "לפני שאתה פותח את הגמרא מעבר 
לגדרים ולקבלות הטובות שאתה עושה, שא תפילה לשוכן במרומים שתזכה 

להרגיש את הטעם המתוק שבלימוד.

"הבה"ח יהודה טרייטל והבה"ח שלמה ווסרמן  מביאים חשיבה מעניינת 
לא לחשוב שזה קושי תחשוב שזה אתגר, וכשמדובר באתגר יש לאדם חשק 

לחצות ולהצליח. 

מספר בחורים חלקם חפצים בעילום שמם אומרים למיילך מניסיונם 
שהכל תלוי בחברותא, "אם אתה מרגיש שהחברותא שלך מעניין זה מכניס 
אותך לעניינים ואתה צולל לתוך דברי המפרשים, הלימוד נהיה פשוט תענוג, 
אבל כמפתח לדבר הזה תחפש לך את החברותא שיש לך שפה אתו בלימוד, 

שיש לו כושר הסברה ושהסברות שלו מעניינות אותך".

הרב ח. דביר מוסיף נופך משלו ומציע לבלומנשטריך: "תשתדל לסיים 
את הלימוד יום קודם עם נקודה סיפור או שאלה אקטואלית מעניינת כדי 
שלמחרת תרצה לחזור ולבדוק מה קורה עם זה, וכך תוכל להתחיל ללמוד 

בחשק".

הבה"ח אשר טיטלבוים מוסיף: "תציב לעצמיך זמן ושעה שבה אתה 
לומד, אתה מתכונן לזה כל היום, כלומר שמונח לך בראש שבזמן הנקוב הזה 

אתה פנוי רק ללמוד". 

וכן מוסיף הבחור מנחם לוסטיג בשם רבו שבלימוד צריך להיות פנוי 
לגמרי מכל המחשבות והטרדות "ולכן אם אתה מקציב לך זמן מראש זמן 

שיודע שבזמן הזה כולך מיושב ומרוכז רק ללימוד, וזה מאוד עוזר". 

הבה"ח החפץ בעילום שמו אומר: "קח לך בחור קצת עם קושי או בחור 
שלא אוהב להסביר, תסביר לו אתה כל דבר בסוגייה, כך לא תוכל 'לעבוד על 

עצמך' ותהיה חייב להבין כל דבר על בוריו, מה שיסב לך עונג רב".

הבה"ח חיים צבי בוטמוינד: "אם תדע את התוצאה של אחד שנהנה 
מללמוד לא יהיה לך כזה קושי בלהתחיל ללמוד".

הבחור אליעזר חשין מזכיר ואומר: "יש לך כ"כ הרבה הזדמנויות 
בתפילות, להתפלל לאבא שלך בשמים שכל מה שאתה רוצה זה להבין 
את דברותיו, תתפלל תתחנן והוא יעזור לך". הוא מביא עוד שראה בשם 
האחרונים, להשתדל להתמקד במסכת אחת ולהשקיע בה מאמצים באופן 

מיוחד, דבר שמביא להצלחה בלימוד באופן כללי.  

הבה"ח יעקב טסלר מציע הצעה פרקטית: "קח דף ועט תרשום את 
הפרטים בצורה יבשה, ואח"כ לאט ובטוח תנסה להתחיל להבין פרט אחרי 

פרט. זה בוודאי יסב לך גישמאק ועונג רב בלימוד הסוגיא". 

"מה שכן, מאחר ואתה וגם אותם אלפי בחורים 
אובדי עצות ולא יודעים איך להתחזק ולתפוס את 
עצמכם מחדש, זה הזמן לפנות לעזרת הציבור 
ולבקש מהבחורים היקרים שקוראים את העלון: 
אל תשאירו את מיילך לבד, אל תשאירו את אלפי 
הבחורים הזקוקים לעצתכם לבד. בואו ותנו להם 
עצות מניסיונכם, איך אפשר להתגבר על היצר 
ולחזור להתעלות רוחנית גם אחרי שמונה ימים 
שבהם השגרה נשברה וההישגים שנרשמו עד כה 

נעלמו כביכול". 

בקיצור, אתם כבר מכירים את הנוהל...

התקשרו בבקשה לטלפון של 'מוקד 
הגישמאק' 1800-20-18-17, והקליטו את העצה 
שלכם בשלוחה 2. מיילך בלומנשטריך מבטיח 

להקשיב לכל העצות.

מיילך מחכה לכם!!!

וכמובן שאנחנו לא נשכח בסייעתא דשמיא 
לערוך הגרלה גם הפעם בין המשיבים על סט 
'משנה ברורה' במהדורת 'דרשו', ועשרה ספרי 

'המפתח', אבל יש לנו כמה תנאים:

להשאיר הודעה בקול ברור כדי שנוכל לשמוע 

במדויק את הפרטים המלאים.

להשאיר פרטים מלאים! לא לשכוח שום 
פרט: שם פרטי, שם משפחה, שם הישיבה, גיל, 
מספר טלפון שבו נוכל ליצור קשר להודיע על 
הזכייה, וכמובן, העצה שלכם איך אפשר להתחיל 

ללמוד, למרות הקושי הגדול.  

להשאיר הודעה קצרה וממוקדת, למיילך אין 
זמן להקשיב להודעות ארוכות, כי מספר ההודעות 
הוא עצום, ואחרי הכל הוא צריך גם ללמוד קצת 

כדי לנסות לבדוק את העצות שלכם בפועל! 

להשארת הודעות התקשרו למוקד הגישמאק, 
1800-20-18-17 ולחצו על שלוחה 2. 

המשך מעמוד 11

מיילך בלומנשטריך הקשיב לכל העצות הנפלאות שנתתם לו בפעמים הקודמות

להלן שמות הזוכים בהגרלה בין המשיבים והמייעצים:
זוכים בהגרלה עלון 8 - חודש כסלו

בספר המפתח זכו הבחורים החשובים
מרדכי וויזר // ישיבת נועם התלמוד

יהודה לייב טרייטל // ישיבת תורת שלמה

יצחק כהן // ישיבת תושיה-תפרח

ישראל רבינוביץ // ישיבת מאור עיניים-ראחמסטריוקא

אשר טיטלבוים // ישיבת אמשינוב

חיים דביר // כולל תורת אברהם

יוסף נפתלי // ישיבת פונוביז'

משה יעקב רז //  כולל אור הרשב"י

חיים צבי בוטמוינד // ישיבת בית מדרש עליון

יהודה רייכמן // ישיבת מכנובקה-בעלז

בסט משנה ברורה דרשו זכה הבחור החשוב
שלמה ווסרמן // ישיבת קול תורה

שימו לב: הבחורים ששמותיהם עלו בהגרלה זו, וכן הזוכים בהגרלות קודמות וטרם 
מימשו את זכייתם, מתבקשים ליצור קשר עם 'מוקד הגישמאק' בטלפון 1800-20-18-17, 

מדי ערב בין השעות 19:30-22:30, כדי לתאם את פרטי השליחה
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"בזמן שקיבלת על עצמך ללמוד רצוף, תעשה את 
זה במקום צדדי ושקט תשמע את עצמיך לומד תהנה 

מהמלל שאתה מוציא מפיך, אני אומר לך מיילך, זה 
בדוק ומנוסה על בשרי -זה עובד!"

חלק מהעצות הרבות שנתנו קוראי הגיליון למיילך בלומנשטריך, כשבגיליון הקודם ביקש את עזרתכם

בגיליון הקודם הבאנו את כאבו של מיילך בלומנשטריך על כך שהוא 
לא מצליח להתחבר מחדש ללימוד כראוי עם כל ה'ברען' לאחר חופשת בין 
הזמנים של חודש תשרי. הוא סיפר לנו שהוא יושב ליד הגמרא ולא מצליח 
לקרוא אפילו שורה אחת. ביקשנו את עזרת הקוראים, ולהלן חלק קטן מתוך 
מאות התשובות שקיבלנו מהקוראים היקרים, חלקם רבנים בישיבות או 

אברכי כוללים, ורובם בחורי ישיבות צעירים שבאו לעזרתו של בן גילם: 

הרה"ח משה יעקב רז מציע "לפני שאתה פותח את הגמרא תחשוב כפי 
שכתוב בכל הספרים שאדם שרוצה למצוא ולפגוש את הקב"ה, זה באותיות 
הלימוד, והלומד תורה הרי הוא ממש כמחבק את המלך כביכול. תחשוב על 
זה כשהספר מולך פתוח, שהנה אתה הולך לפגוש את מלך מלכי המלכים 
ולעשות רצונו  ולאחר מכן לא תצטרך שום דבר נוסף כדי לתמרץ אותך 

להתחיל ללמוד". 

על זה הדרך מציע הר"ר יקותיאל י. וינמן הי"ו: "תחשוב בחשיבה רצינית 
ואמיתית מי הם האנשים הקדושים שאתה הולך ללמוד את דבריהם, מי זה 
אביי, מי זה רבא, מה המשמעות של הלימוד בדברים שאמרו כאלו אנשים 
קדושים וטהורים שאין לנו שמץ של השגה בדרגות העצומות שהם זכו 
להעפיל אליהן. תחשוב כמה הם חשבו על מה שכתבו ודברו, איך כל אות 
בדבריהם מחושבת, כל דין וכל הלכה מדוקדקים בתכלית הדקדוק לאמיתה 
של תורה, התוצאה של החשיבה הזאת תהיה מיידית. תוכל להתחיל את 

הלימוד בלי שום כבדות, ובאופן שונה לגמרי מהאופן שהיית רגיל עד כה". 

הבה"ח ישראל רבינוביץ מציע: "תחשוב תמיד בשעת קושי שאתה 
בתחילת זמן של שיעור א' תיכנס לאווירה הזאת שכל העתיד לפניך ועכשיו 
אתה יכול להחליט באיזה כיוון אתה רוצה ללכת. זה קצת קשה אבל אם 
תצליח להיכנס לאווירה הזאת, יהיה לך מאוד קל להתגבר על כל הניסיונות 

שבהמשך".

הבה"ח יצחק מאיר גולדברג מספק למיילך בלומנשטריך כמה רעיונות: 
"קח נושא שאתה מחובר אליו חזק מתוך הלימוד, ומשם תתרחב לשאר 
הדברים. בנוסף קח חברותא שמחובר ללימוד פחות ממך, קח אותו בתור 
פרויקט שאתה רוצה לחבר אותו ללימוד, על ידי כך יהיה לך עול להגיע 
לסדרים, כי הרי אתה אמור להיות לו לדוגמא אישית, ובנוסף ודרך זה 
שתסביר לו את כל השקלא וטריא של הגמרא, אתה עצמך תתחבר יותר 

חזק כי הרי בסוף אחרי הפעולות נמשכים הלבבות". 

על זה הדרך מציע גם הבה"ח דוב בער אמסלם בשם אדמו"רי ליובאוויטש, 
שברגע שלומדים תורה הקדושה וקוראים את המילים הקדושות, הנשמה 
מרגישה במקום נח מאוד, שקשה לגוף דהיינו לגשמיות להפריע לו, וזה קורה 

דווקא באופן שהנשמה מחוברת לזה עד הסוף ולא למחצה ולשליש. 

הבה"ח דוד מרקשטיין מציע: "תקרא את הגמרא כמו שאתה קורא ספר 
סיפורים, דהיינו בלי להבין מילה, בסוף  תיסחף ותיכנס לגישמאק עצום כי 
המאור שבה יחזירנו למוטב. ובדיוק כך מוסיף הבה"ח החפץ בעילום שמו 
כשהוא משתמש בפתגם העממי "עם האוכל בא התיאבון": "תתחיל ללמוד 
ברמה הכי בסיסית שיש הבנה מינימלית בלבד, תראה שפתאום מתעורר בך 

החשק לצלול יותר לעומק להבין יותר חזק וכדומה".

מוסיפים הבחורים הצדיקים יהודה רייכמן ויוסף הרצנו שכל הענין של 
הכבדות שמיילך מדבר עליה זה רק ברבע שעה הראשונה של הסדר, ולכן 
הם מציעים "תלמד רצוף מתוך עול רק רבע שעה תראה שאין לך יותר שום 

בעיה בנושא הגישמאק". 

הבה"ח אלעזר מנחם רונסקי מחדד נקודה נוספת "את החצי שעה 
הראשונה שאתה לוקח על עצמך ללמוד עם כל הרצינות, תבחן את עצמיך 
אח"כ על החומר שלמדת בזמן זה, תראה שאתה יודע זה יתן לך המון תענוג 

ודחף להמשיך הלאה". 

על זה הדרך אומר הבה"ח שלמה גולד ומוסיף טיפ קטן משלו: "בזמן 
שקיבלת על עצמך ללמוד רצוף, תעשה את זה במקום צדדי ושקט תשמע 
את עצמיך לומד תהנה מהמלל שאתה מוציא מפיך, אני אומר לך מיילך, זה 

בדוק ומנוסה על בשרי -זה עובד!". 

הבה"ח עזריאל אוחיון מצנן קצת את ההתלהבות ואומר "זה לא קל, 
לפעמים אין לך כח אפילו לקרוא או להבין את הנקרא ,ולכן אני מציע אל 
תיקח על עצמיך שעה או שעתיים, קח רבע שעה או כמה זמן שאתה מסוגל, 

אבל ברבע שעה ההזאת תדבק בכל כוחך בלי פשרות וזה הכי חשוב.

הבה"ח שמעון יהושע רוט מישיבת בעלזא לא מבין את השיח שנוצר 
כאן ומסביר שאצלם בישיבה לימדו שבאופן שאין לך חשק קח רשב"א או 
'קצות' תנסה לצלול בלי חשק, "אתה תמצא את עצמיך בסוף הסדר אחרי 

לימוד גדוש", הוא מבטיח. 

הבה"ח החפץ בעילום שמו אומר למיילך שאין עצה חותכת לכולם 
"כל העצות שנותנים פה למיילך בלומנשטריך זה בגדר המלצה שהבחורים 
מרגישים על בשרם באופן אישי, אבל בפועל, אצל כל אחד עובדים דברים 
אחרים. לדוגמה הוא מציין "אותי מחזק הידע שאני יודע שכל דקה שלא 
מנוצלת ללימוד התורה יותר לא חוזרת, זה תמיד מעיר אותי מהתרדמת ישר 

ללימוד ולגמרא". 
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אנחנו לא מבינים עדיין איפה הבעיה. 
"בלומנשטריך!", אמרנו לו, "אתה מתאר פה 

מצב נהדר. הלוואי על כל עם ישראל, למה 
אתה מתלונן?"... "חכו רגע!", הוא השיב לנו, 

"סבלנות! עוד לא הגעתי לנקודה..."
מיילך בלומנשטריך הקשיב לכל העצות הנפלאות שנתתם לו בפעמים הקודמות וזכה להצלחה 

רבה בלימודים. הוא קם מוקדם, התפלל התלהבות, למד בחשק ובהנאה, אבל אז קרה משהו 

מאוד מעניין...

כשפגשנו את מיילך בלומנשטריך, היה זה ימים אחדים אחרי החנוכה. 
ברגע שראה אותנו הוא הסמיק עד תנוכי אוזניו... "כבר באמת לא נעים 
לי", הוא אמר, "יש גבול כמה אפשר לבקש עזרה מהציבור. פעם אחר פעם 
הבחורים היקרים מתקשרים ונותנים לי עצות טובות, וזה עוזר רק לתקופה... 
אני באמת מנסה ומתאמץ, אבל זה לא כל כך הולך. אני כבר ממש מתבייש 

לבקש עצות פעם נוספת...". 

ביקשנו מבלונשטריך שיירגע, ויסביר לנו קודם כל מה מציק לו... הוא 
שתק כמה רגעים ולאחר מכן סיפר את הסיפור. האמינו לנו, שכשהוא סיפר 
את זה היו לו דמעות בעיניים. ממש ריחמנו עליו, אבל לפני שנראה איך 

אפשר לעזור לו, בואו נשמע מה הוא מספר. 

"אחרי הפעם האחרונה ששלחו לי כל כך הרבה עצות טובות ומועילות 
איך להצליח בלימוד ולקבלם גישמאק ולהחזיק מעמד לאורך זמן, הרגשתי 

שב"ה עליתי על דרך המלך", הוא מספר. 

"הייתי קם כל בוקר מוקדם, למדתי לפני התפילה עם חברותא, התפללתי 
בהתלהבות, וכמובן שאחרי כזאת פתיחה של היום, כל ההמשך של היום היה 

בהתאם. למדתי בחשק ובשמחה, הרגשתי גישמאק נפלא!". 

אנחנו לא מבינים עדיין איפה הבעיה. "בלומנשטריך!", אמרנו לו, "אתה 
מתאר פה מצב נהדר. הלוואי על כל עם ישראל, למה אתה מתלונן?...". 

"חכו רגע!", הוא השיב לנו, "סבלנות! עוד לא הגעתי לנקודה...". 

"הכל הלך חלק, ממש מצב מצוין שהחזיק מעמד עד... חנוכה! ברגע 
שהצבתי את החנוכיה במקומה והשחלתי את פתילות הצמר גפן בתוך 
צינורות המתכת הנוצצים, הרגשתי שהכל מתפרק לי החוצה.  כאילו 

התעוררה מחדש הגזירה של 'להשכיחם תורתך' חלילה וחס. 

"הגיע חנוכה, יש אירועים, בנר הראשון נסעתי להדלקה של הרבי, בנר 
השני היתה לנו מסיבה גדולה בישיבה, בנר השלישי 'ערב לביבות' אצל הסבא 
בלומנטשריך שליט"א, בנר הרביעי ערב לביבות אצל הסבתא בלומנקראנץ, 
בנר החמישי שוב נסעתי לאדמו"ר ולאחר מכן כבר יצאנו לחופשת חנוכה 

מרוכזת עד אחרי שבת... 

"היו לי תוכניות מכאן ועד תאילנד. עשיתי לעצמי סדר של חזרה על כל 
הנלמד מתחילת הזמן, כולל כמה דפים במסכת שבת בסוגיית 'מאי חנוכה', 

וכן לעיין בספרים הקדושים על גודל מעלת ימי החנוכה... 

"אבל הכל נשאר בגדר תוכניות. נפלתי נפילה כואבת מאוד, הרגשתי 
שכל מה שעמלתי והתייגעתי עליו בחודשיים האחרונים ירד לטמיון. 
מיילך בלומנשטריך שוב לא מצליח ללמוד, מיילך בלומנשטריך שוב יושב 
מול הגמרא ומרגיש שהוא לא יכול להתחבר למילים הכתובות בה... מיילך 

בלומנשטריך שוב צריך לפנות לכל עם ישראל ולבקש מבחורי הישיבות 
שיעזרו לו... אין לי כבר כח לזה, אני באמת מתלבט אם לא הגיע הזמן שאולי 
אני אפסיק להתאמץ כל כך ואבין שיש דברים שאני לא שייך אליהם... כמו 

לימוד בהתמדה ובחשק למשל...". 

כששמענו את דבריו של מיילך, אמרנו לו שהוא צודק... באמת לא יפה 
לבקש כל כך הרבה פעמים עזרה מהציבור. אתה בסך  הכל בחור אחד צעיר, 

ואתה מטריח את הציבור שוב ושוב... 

אבל... וכאן מגיע האבל הגדול. אתה לא לבד! כך הסברנו לו, כמוך יש 
עוד אלפי בחורים! אלפים רבים! הם התחילו את הזמן ברגל ימין, למדו 
בחשק ובהתלהבות, וכשהגיעו ימי החנוכה הקדושים והמאירים, התגבר 
עליהם היצר הרע, כשהוא מנצל את שבירת השגרה, ומצא מקום להתגנב 

ללב שלהם ושוב להפיל אותם ולייאש אותם. 

"מיילך...", הסברנו לו, "אתה לא לבד. אתה מייצג בשאלה שלך אלפי 
בחורים נוספים! אז קודם כל תתחזק ותעודד מזה שהבעיה הזאת מוכרת 
וידועה, זה תהליך טבעי שקורה לכולם, גם גדולי ישראל, בצעירותם ידעו 
עליות ומורדות. אין דבר כזה בחור שכל הזמן לומד בשיא המרץ, בללי שום 
שינוי. שבירת שגרה משפיעה על כולם, והיצר הרע לא יצא לפנסיה. יש לך 
את הכח להתגבר עליו, ולכל הבחורים האחרים שסובלים מאותם תסמינים 

יש את אותו הכח להתגבר על היצר. 

המשך בעמוד 13
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טוביה, אני רואה שקשה לך מאוד, אני חושב שכדאי שנעשה לך 'בין הזמנים 
חנוכה'. מה אתה אומר? סע הביתה לפני חנוכה, ותחזור לכאן במוצאי היום 
השמיני. אני חושב שהחופש הזה יעשה לך טוב ויעזור לך ללמוד במשנה 

מרץ בשלושת החודשים שנותרו עד סוף הזמן...". 

טוביה הודה למשגיח מקרב לב. הוא יצא הביתה בשמחה. האופטימיות 
של המשגיח היתה מוגזמת לדעתו, שמונה ימים של חופש לא יגרמו לו 
להרגיש כל כך טוב בשלושת החודשים הבאים בישיבה, אבל זה בטוח יעזור 

לו קצת... 

המזוודה של טוביה היתה מוכנה כבר בשעות הצהריים המוקדמות. אמא 
שלו קנתה לו במיוחד כמה חפיסות של שוקולד מהסוג האהוב עליו, בניסיון 
להמתיק את הגלולה המרה. היא יודעת כמה קשה לו ומתפללת עליו יום יום. 

אחרי שהתפלל מנחה ואמרה בפעם האחרונה לשנה זו 'על הניסים', הוא 
שב מבית הכנסת, אמר שלום בפנים חתומות, לקח את המזוודה ויצא אל 
תחנת האוטובוס. הוא ידע שאם הוא יתחיל לתת עכשיו דרור לרגשותיו, זה 

יהיה לו קשה שבעתיים. 

"אין ברירה", סינן לעצמו מבין השיניים, "חייבים לשרוד...". 

גשם קל הרטיב אותו כשעמד על יד התחנה העמוסה, אבל זה לא הפריע 
לו. טוביה חיכה בסבלנות יוצאת דופן ולא הציץ בשעונו אפילו פעם אחת כדי 

לראות אם האוטובוס מגיע... הוא לא ממהר לשום מקום. 

בסוף הוא הגיע, האוטובוס. נהג חרדי חביב ואדיב פתח לו את הדלת, 
וטוביה נכנס פנימה, סוקר בחטף את תכולתו האנושית של האוטובוס, ומגלה 

שהמקום הפנוי ההגיוני ביותר לשבת בו, הוא בספסל הראשון. 

לצדו ישב בחור צעיר עם כיפה שנראה כמו בעל תשובה שזה מקרוב 
הגיע, וכנראה קרוב משפחה של הנהג, לפי הצורה בה הם שוחחו. לטוביה 
לא היה מצב רוח להקשיב לשיחות של נהגי אוטובוס, אבל זה עדיף מלעמוד 

כל הדרך... 

הנסיעה היתה ארוכה, והוא הספיק לשמוע הרבה, אבל היה משהו 
שתפס את תשומת הלב שלו יותר מהכל. 

התברר שהצעיר היושב לצדו, נכשל בדיוק הבוקר במבחן הנהיגה 
המעשי, כלומר ב'טסט', ולא בפעם הראשונה. הוא היה מאוד מתוסכל מכך, 

ונהג האוטובוס ניסה לעודד את רוחו. 

"תסתכל עלי", אמר הנהג ששיבה כבר נזרקה בשערותיו. "אני נכשלתי 
בשבעה טסטים כשלמדתי נהיגה. אתה שומע? שבעה טסטים! כבר חשבתי 
שאני בחיים לא אוכל לנהוג, אבל בסוף יצא ממני לא סתם נהג, אלא נהג 
אוטובוס מקצועי. אני יושב כל היום על ההגה, והנוסעים שלי אומרים שאני 
נהג מאוד טוב, בלי עצירות פתאומיות, בלי עקיפות מסוכנות, נסיעה חלקה 

ונעימה". 

הנוסע הצעיר שואל אותו, "אבל איך? איך הצלחת? אם לא ידעת כלום 
ושבעה טסטים נכשלת, איך הצלחת בשמיני ועוד הפכת לנהג מקצועי?". 

הנהג השיב, "זה הכל בזכות ה'טריק' שלמדתי, שיטה מיוחדת שאני 
קורא לה 'הפרד ומשול'. 

"אם אתה רוצה ללמוד משהו, תפרק אותו לחלקים קטנים. קודם כל 
למדתי ללחוץ נכון על דוושת הגז והברקס, כדי שהנסיעה תהיה חלקה 
והעצירות או ההאצה לא תהיינה חדות מדי. לאחר מכן הגיע שלב הלימוד 
של החזקת ההגה. למדתי בכל פעם משהו אחד, אפילו אם זה רק כמה דקות 
שיעור אחד בודד, אבל התמקדתי בכל פעם בדבר אחד, וכשרכשתי את 

הידע בעניין הזה התקדמתי לשלב הבא... 

"אגב", הוסיף הנהג, "גם שתלמד לימודי קודש כמו גמרא או משניות או 
משנה ברורה, תאמץ את השיטה שלי אני לומד בצורה הזאת. ללמוד מסכת 
שלימה זה מבלבל, אותי אבל שורה אחת אני יכול ללמוד, נכון? אז אני לומד 

שורה, אחר כך עוד אחת ועוד אחת". 

האוטובוס כבר הגיע אל היעד. טוביה ירד ממנו, הוציא את המזוודה 
מתא המטען, והחל לצעוד לכיוון הישיבה. 

ההרגשה המרירה שליוותה אותו כשעלה אל האוטובוס, נשארה שם, על 
הספסל הראשון. הוא ירד מהאוטובוס בלעדיה, עכשיו הוא שקוע במחשבות. 

ללמוד שורה אחת! שתי שורות! קטע אחד קטן! זה המפתח להצלחה... 

מספר שנים כבר חלפו מאותה נסעה של מוצאי חנוכה. הבחור הצעיר 
כבר מזמן הוציא רישיון נהיגה, טוביה כבר הספיק להתארס ולהתחתן. היום 
הוא לומד באחד הכוללים החשובים בירושלים, ולומד כל יום כמה עשרות 

שורות של גמרא עם רש"י ותוס', ראשונים ואחרונים ונהנה מכל רגע. 

"אם אתה רוצה ללמוד משהו", מהדהדת באוזנו ההדרכה ששמע מפיו 
של נהג האוטובוס החביב, "תפרק אותו לחלקים קטנים... שורה אחת אני 

יכול ללמוד, נכון? אז אני לומד שורה, אחר כך עוד אחת ועוד אחת". 

רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

מוקד 'גישמאק בלימוד' –
נפתח במיוחד עבורך

צוות אברכים תלמידי חכמים, 
ישתדלו יחד איתך למצוא

את הדרך שגם אתה
תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„
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"יש לי ראש בטטה!", כך הוא הסביר לאמא שלו, 
כשהיא ניסתה לדבר על לבו שישקיע יותר בלימודים... 

"אני מאוד מצטער שאכזבתי אתכם ככה", הוא אומר 
לה ולאבא שמצטרף לשיחה, "אבל מה אני יכול לעשות. 

הראש שלי באמת חלש, אני באמת לא מבין כלום"
על ההפתעה באוטובוס ושיטת הלימוד החדשה שהתגלתה...

סיפור מחיי הישיבה // יחיאל ורטהיימר 

שבעה נרות כבר כבו. השלהבת השמינית עדיין מרצדת לה, מעין 
ריקוד אחרון של פרידה, לפני שגם היא תכבה. היא קופצת קצת, נעה ימינה 
ושמאלה ו... דועכת. שובל לבן של עשן עם ניחוח מיוחד במינו מיתמר 

מראשה השחרחר של פתילת הצמר גפן. 

טוביה ישב שם. הוא היה שקוע במחזה, התבונן מקרוב בעשן המתפוגג. 
בעיני רוחו הוא דמיין את עצמו במצב דומה ברגעים אלו ממש. הוא מרגיש 
שהראש שלו כבר נהיה שחור מפחם לאחר שנשרף במאמץ שנמשך שנים... 
זהו, נגמר לו הכח. עכשיו עולה ממנו עשן, ועוד מעט יארזו אותו וישימו אותו 

בארון למשך שנה שלמה, בדיוק כמו החנוכיה שלו... 

הלוואי! כמה הוא היה רוצה בכך שיניחו לו למשך שנה שלימה. שיתנו לו 
לשכב במיטה ויפטרו אותו מהצורך להתמודד עם הקושי הבלתי נגמר הזה. 

אבל זה הרי לא באמת קורה לו... את החנוכיה באמת יארזו ויכניסו 
לארון, ואילו הוא... מחר בבוקר אבא יעיר אותו בתקיפות, ויכריח אותו לחזור 

לישיבה. 

שם, בישיבה, יכריחו אותו להיכנס לסדרים בזמן, ואבוי לו אם הוא ירבה 
לפטפט עם חברים. הוא אמור לשבת וללמוד וללמוד וללמוד. 

אין לו בעיה ללמוד. הוא גם היה רוצה ללמוד בלי סוף. אבל יש לו בעיה 
אחרת.. הוא פשוט לא מצליח להבין מה שהוא לומד. החברותא שלו רוצה 
להתקדם לתשובה, והוא עדיין תקוע בשאלה. כולם כבר אוחזים בדף הבא, 
והוא עדיין בדף הקודם. בסוף הוא מדלג חלקים מהסוגיא, כדי להדביק את 

הקצב, הוא מנסה להבין, אבל לא מצליח. 

"יש לי ראש בטטה!", כך הוא מסביר לאמא שלו, כשהיא מנסה לדבר על 
לבו שישקיע יותר בלימודים... "אני מאוד מצטער שאכזבתי אתכם ככה", 
הוא אומר לה ולאבא שמצטרף לשיחה, "אבל מה אני יכול לעשות. הראש 

שלי באמת חלש, אני באמת לא מבין כלום". 

הוא כבר לא זוכר כמה פעמים הם ניהלו שיחה כזאת, פחות או יותר. 
בדרך כלל זה קורה בבית הזמנים לפני תחילת זמן חדש. הפעם זה קרה 

בחנוכה, ביום השלישי או הרביעי של חנוכה. 

בימי החנוכה הוא מאוד נהנה להיות בבית, רק דאגה אחת העיבה על 
ההנאה שלו מהחופש: הידיעה שאחרי חנוכה הוא יהיה חייב לחזור לישיבה... 

בכל ערב, כשנוסף נר חדש לחנוכיה שלו, טוביה הרגיש שרגע האמת 
מתקרב בצעד אחד נוסף. צעד גדול ורחב מדי... שמונה צעדים כאלו, והוא 

שוב בישיבה, המקום שבו הוא כל כך לא רוצה להיות... 

בישיבת 'תפארת חכמים' נוהגים לצאת לחופשה בימי החנוכה רק ליום 
או יומיים. ראש הישיבה, הגאון הגדול רבי מאיר שמחה פומרשטיין תמיד 

אומר שרק מי שלא התברך בבינה יתירה מסוגל לחשוב על כזה רעיון בכלל. 

"חנוכה! הוא צועק בהתלהבות.. אח! חנוכה! אילו ימים קדושים 
וטהורים. ארובות השמים נפתחות, כל מי שרוצה לגדול בתורה צריך לנצל 

את הימים הללו עד תום". 

טובי הבחורים נמנעים אפילו מלצאת לאירועים משפחתיים. הישיבה 
מאפשרת את זה למי שמאוד רוצה, אבל ראש הישיבה כל כך מייקר ומחשיב 
כל רגע של לימוד בימי החנוכה, כך שהבחורים נכנסים לאווירה ושוקדים על 

תלמודם במשנה מרץ. 

אבל זה נכון רק לגבי הטובים ביותר. המתמידים הגדולים של הישיבה. 
באשר לבחורים היותר חלשים? ובכן... זה קצת משתנה מבחור לבחור. יש 
כאלו שיוצאים פעמיים ושלוש פעמים להדלקה בחצר החסידות שלהם או 
לאירועים משפחתיים, פעם בצד של הסבא מצד האבא, פעם בבית של 

הסבא מצד האמא ופעם בבית ההורים. 

ויש את הבחורים החלשים. אלו שבימי החנוכה.. ובכן, הם עושים מה 
שהם רוצים. המשגיח מעלים עין, ראש הישיבה ממילא לא כל כך מתקשר 
איתם גם בשאר ימות השנה ולא מכיר אותם בשמותיהם כי הם אף פעם לא 
באים לדבר איתו בלימוד, וההורים, ובכן, ההורים בדרך כלל בולעים את חוסר 
שביעות הרצון שלהם, ומבינים שלילד שלהם קשה בישיבה, כי הוא לא נהנה 

מהלימוד. 

גם ההורים של טוביה מבינים מצוין, אפילו המשגיח ר' אלכסנדר יודע 
עד כמה קשה לו, ומנסה להתחשב. 

אין לו טענות, לטוביה, המשגיח באמת מתכוון לטובתו, אבל כמה אפשר 
להקל עם בחור אחד ולוותר על כל סדרי הישיבה. 

יומיים לפני חנוכה בא אליו המשגיח וקרא לו לקרן זווית: "תשמע 
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לה רב זירא - האמורא הקדוש רב זירא זועק פה 
שאלה מאוד מאוד כואבת!!!". 

אבל הרמב"ן הקדוש כבר כתב לבנו באגרת 
המפורסמת "וחשוב הדיבור קודם שתוציאנו 
מפיך", צריכים לחשוב על זה, להרגיש את זה 

שהגמרא היא קדושה. 

ומה לגבי הניגון? אי אפשר להרגיש טעם 
ומתיקות בלימוד אם לומדים בשקט. תנסו לקחת 
דף גמרא שאתם יודעים היטב, תחזרו עליו פעם 
אחת בשקט, 'רק עם העיניים' בלי לומר בפה, 
ולמחרת תנסו ללמוד את אותו הדף עם ניגון של 

גמרא, תראו איזה הבדל עצום בהרגשה! 

צריכים ללמוד עם הלב! לא רק עם הראש. 
כמובן שחייבים ללמוד עם הראש, אבל אסור 
להשאיר את הלב בחוץ. כל בחור יכול להרגיל 
את עצמו לכך, ולזכור שאחרי הפעולות נמשכים 
הלבבות ושהדיבור פועל הרבה בקדושה, ומי 
שיצעד בדרך הזאת, בוודאי יראה הצלחה גדולה 

בתלמודו! 

המשך מעמוד 3

הרב יהושע לייבזון

שום משמעות לגבי השאלה אם הוא יהיה גדול הדור הבא או לא. 

"אנשים אוהבים לספר סיפורים על גדולי ישראל כמה ההורים שלהם היו 
צדיקים, ואיך ראו עליהם כבר מגיל צעיר מאוד שההנהגות שלהם מיוחדות 
במינם. כמובן שאם יש סיפורים מוסמכים על גדול כזה או אחר, לא צריכים 
למחוק אותם, אבל צריכים לתת דגש דווקא על גדולי ישראל שנולדו בבתים 
רגילים, שהיתה להם ילדות רגילה, ובכל זאת הם הפכו לגדולים בתורה, וזה 
הרקע של רוב גדולי התורה. כי כשאתה מספר לילד שלך על גדול פלוני 
שהוא היה קדוש מרחם אמו, מה הוספת לחינוך שלו? איזו מוטיבציה נתת לו 
להשקיע? כלום! רק גרמת לו להבין שהוא לא נועד להיות גדול בתורה ולכן 

חבל לו להתאמץ ולהשקיע. 

"אנחנו חייבים להביא להכרה הזאת, זה בסיס מאוד מאוד חשוב 
להצלחתם בלימודים בסייעתא דשמיא. 

"אבל אני רוצה להוסיף עוד נדבך ליסודות החשובים האלו, וזהו שלב לא 
פחות חשוב: גם המגיד שיעור, הר"מ, המחנך, האבא והאמא, צריכים להאמין 
בזה. אם אנחנו ננסה לשכנע את הילד ולא נאמין בזה בעצמנו, לא תהיה לזה 
תועלת מספקת. המגיד שיעור שעומד בישיבה מול ארבעים תלמידים, 
צריך להאמין בכל לבו שבכל אחד מהתלמידים שלו גלום הפוטנציאל להיות 
גדול הדור הבא. כך אנחנו צריכים לגשת למלאכה הזאת, אם אנחנו רוצים 

להצליח". 

כיצד נרגיש את הגמרא

"כלל ידוע הוא, שאדם אינו יכול לשמוח עם תירוץ אם השאלה לא כאבה 
לו!.  הרבי מרחמסטריווקא זצ"ל אמר לי שהוא למד בישיבת 'שפת אמת', 
היה שם הגאון רבי שמחה בונים לייזרזון זצ"ל, שלא היה אומר סתם שיעור, 
אלא היה מכניס את הבחורים בעומק הסוגיא כך שהשאלה ממש כאבה להם 

וממילא גם התירוץ שימח אותם. 

צבעים עזים 

"ניקח לדוגמא את המשנה הראשונה ב'בבא מציעא'. 'שניים אוחזים 
בטלית... זה אומר אני מצאתיה וזה אומר אני מצאתיה...". 

"לכאורה זה ציור פשוט, כל אחד מבין את המשנה הזאת, אבל רגע, מה 
זאת אומרת 'אוחזים', אם הם מצאו את הטלית, הם צריכים להכריז ולהשיב 
אותה לבעליה. שאלה קשה... הבחורים מתחילים לחשוב, נפתח דיון ער, 
מדובר כאן כעיר שרובה גויים, לא צריכים להשיב. אבל אם זאת טלית אז 
רואים עליה שהיא שייכת ליהודי, לא? מצד שני, אם זאת עיר שרובה עכו"ם 
יהודי שאיבד בה חפץ התייאש מיד... ואולי זאת בכלל לא טלית, אלא סתם 
בגד שבלשון המשנה נקרא טלית? ובכלל, למה זה בכלל לא נמצא בפרק 

הבא, פרק 'אלו מציאות' שעוסק בדיני השבת אבידה? 

"אבל כדי שהבחור ישאל את השאלות הנכונות, צריכים 'לצבוע' את 
הסוגיה בצבעים מעשיים. מה זאת עיר שרובה עכו"ם, הבחורים שלנו לא 
מסוגלים בכלל להבין את זה. צריכים לתאר את המצב, כולם שם גויים, 

סינים, אם אבד לך חפץ בסין, אתה תבדוק מודעות של 'השבת אבידה'? 

"כשאני רוצה ללמוד עם הבחורים את הסוגיא של 'קם ליה בדרבה 

מיניה', אני מתחיל איתם בסיפור. יושבים בבית הכנסת בשבת אחר הצהרים, 
לומדים 'אבות ובנים', ופתאום שומעים 'בום' חזק בחוץ... יוצאים החוצה 
ורואים שנהג רכב התנגש במכונית שחנתה ליד בית הכנסת. נעבאך, רח"ל 
האיש 'תינוק שנשבה' נסע בשבת ועשתה תאונה שגרמה נזק כספי רציני 

מאוד. 

"אחרי שבת מאתרים את הנהג הסורר, ובעל הרכב שניזוק מבקש ממנו 
את פרטי הביטוח... משיב הנהג הפוגע, אין לי ביטוח, נסעתי בלי רישיון... מה 

זאת אומרת בלי ביטוח? תשלם! 

"אומר הנהג המזיק שהוא מוכן לעמוד לדין ולהתמודד מול הניזק, אבל 
הוא דורש שהדיון יתקיים בבית דין רבני. כמובן שזה מאוד מפתיע שיהודי 

שאינו שומר מצוות רוצה להגיע דווקא לבית דין רבני ולא לבית המשפט. 

"מגיעים לבית הדין, האחד מציג את טענותיו ומספר שהאיש הזה הזיק 
לו כשנסע בפראות בלי רישיון ובלי ביטוח, והיהודי ההוא מאשר את כל 
הפרטים, אבל יש בפיו טענה ניצחת... "זה היה בשבת!", הוא אומר, "ומאחר 
ומי שמזיק תוך כדי חילול שבת מתחייב סקילה, ממילא הוא נפטר מתשלום 

ממוני... אתם צריכים לפטור אותי מלשלם מדין 'קם לי ברבה מיניה'...". 

"אחרי שמציגים את הסוגיא בצורה כזאת מוחשית, אין אף בחור 
בשיעור שלא יקשיב ויתעניין וילווה את הסוגיא עד סופה, מתוך סקרנות 
טבעית ובריאה, הוא חייב לדעת אם הנהג הזה אכן פטור מלשלם או שבסוף 

יצליח התובע לשכנע את הדיינים לחייב אותו...". 

לימוד נכון

"אבל צריך לקחת בחשבון שהלימוד צריך להיות לימוד נכון. לא לומר 
סתם עוד ועוד שיטות של ראשונים ואחרונים. איך אמר לי הרבי זצ"ל: 
"לימוד בעיון זה לימוד מעמיק שיורדים לעומק ההבנה של הפשט. אם 
לומדים ראשונים ואחרונים בלי להבין, זה כבר לא עיון אלא לימוד בקיאותי, 
ואם כבר לומדים בקיאות, מוטב ללמוד אביי ורבא בבקיאות ולא ללמוד את 

'ר' ברוך בער' ו'ר' שמעון' בבקיאות".
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אנחנו צריכים להגיע לכך שכל בחור, בבר מצווה שלו, 
ידע בוודאות גמורה ומוחלטת בלי שום צל של ספק, 

שאם הוא ישקיע ויתאמץ, הוא יהיה גדול הדור הבא! 
לא משנה מי אבא שלו, לא משנה מי הסבא שלו, אין 

לזה שום משמעות לגבי השאלה אם הוא יהיה גדול 
הדור הבא או לא

הגאון רבי יעקב וינגרטן שליט"א, בעל המחבר של ה'סידור המפורש'   
ומגיד שיעור ותיק בישיבת 'מאור עיניים' רחמסטריווקא, על המתיקות בלימוד התורה

ידועים דברי מרן האור החיים הקדוש, "אם היו בני אדם מרגישים 
במתיקות וערבות התורה...". כל אחד ואחד מאתנו משתוקק להרגיש 
באותה מתיקות וערבות, חלק מאתנו כבר זכו לכך, לפחות באופן חלקי. אבל 

מה לגבי אלו שלא זכו לכך?  

השאלה הזאת גדולה שבעתיים כשמדברים על בני ישיבה. הם נמצאים 
24 שעות ביממה בישיבה, 12 שעות מתוכן על יד הגמרא, וצריכים ללמוד. 
בחור שנהנה מהלימוד, אשריו ואשרי חלקו, אבל בחור שלא זכה לכך, נידון 
לשעות של קושי אם הוא לומד למרות חוסר ה'גישמאק', או שעמום אם הוא 

לוקח הפסקות ארוכות במהלך הלימוד. 

שוחחנו בעניין עם הגאון רבי יעקב וינגרטן שליט"א, מי שמשמש כבר 
למעלה משלושה עשורים כר"מ בישיבה, ושבוגרי הישיבה לצעירים 'מאור 
עיניים' – רחמסטריווקא בירושלים, בשנים האחרונות, מעידים פה אחד כי 
הוא הכניס בלבם אהבה ללימוד הגמרא. הגר"י וינגרטן שליט"א התפרסם 
בעיקר בזכות ה'סידור המפורש' שחיבר, לצד 'מחזור המפורש', 'סליחות 

המפורש' ועוד. 

"הלוואי והיתה לנו איזו תרופת פלא למי שאינו נהנה מהלימוד", פותח 
הרב וינגרטן במענה לשאלתנו. "זה לא עניין של הדרכה טכנית שאנחנו 

יכולים לומר לבחור עשה כך וכך ותרגיש הנאה עצומה בלימוד... 

"אבל יש כן איזהו קו שאם הבחור יצעד לאורכו, הוא יגיע בסופו של 
דבר לאהבת הלימוד ולהנאה מלימוד הגמרא, ובקו הזה אנחנו צריכים להוליך 

אותו, בתפילה ותקווה שהוא אכן יגיע אל היעד...

"איך באמת קונים את ההנאה בלימוד ובעיקר איך מנחילים אותו 
לאחרים? ובכן, צריכים לבסס קודם כל שתי הנחות יסוד, שבלי זה אי אפשר 

להתקדם עם בחורים לשום מקום.

"זכורני כשבנו את הבניין המפורסם של ישיבת 'אור החיים' בראשות 
הגאון רבי ראובן אלבז שליט"א, כל ירושלים עקבה אחרי הבנייה. חפרו שם 

לעומק עצום, ולאחר מכן עוד קדחו יסודות מאוד מאוד עמוקים.

"היו מספרים אז בדיחה בירושלים, שממשלת אוסטרליה הגישה לאו"ם 
קובלנה כנגד מדינת ישראל, בטענה שהחפירות של 'אור החיים', חרגו 
משטחי מדינת ישראל והגיעו לקצה השני של כדור הארץ, בשטחה הריבוני 

של אוסטרליה. 

"מצד שני, לפני זמן מה ראיתי איך בונים קרוואן במקום אחר בעיר. לא 
חפרו בכלל. בא טרקטור, יישר קצת את השטח, הגיעה משאית עם מנוף 

והורידה קרוואן... אין יסודות ואין שום דבר. 

"למה באמת? התשובה פשוטה. הקרוואן לא אמור להחזיק לנצח, 
והוא אינו מתנשא לגובה רב. בשל כך אין צורך ביסודות. לעומת זאת בניין 
גדול ורב קומות שאמור להחזיק עד ימות עולם, צריך להיות מבוסס היטב 

באדמה, עם יסודות חזקים מאוד. 

"את המסר הזה אנחנו חייבים לטעת בלבבות. רבותי! עכשיו חופרים 
יסודות, כמה שתחפור עמוד יותר ככה יהיה לך יותר קל בהמשך. ככל 
שתתאמץ עכשיו, בשנות הבחרות, כך החיים הרוחניים שלך יהיו יציבים 

יותר בהמשך. 

ודאות גמורה

"היסוד השני שחשוב מאוד לבסס אותו בלב הבחורים, הוא ההכרה שכל 
אחד יכול! כל אחד!!! גם הבחור עם הראש הכי חלש, אם יתאמץ ויתייגע, 

הוא יצליח. זה הבטחה מפורשת של חז"ל "יגעת ומצאת תאמין". 

"מנגד, גם הבחור עם הראש הכי מבריק, עם הכישרונות הכי מוצלחים, 
אם הוא לא יתייגע ולא יתאמץ, הוא לא יצליח. גם זאת הבטחה מפורשת של 

חז"ל: "לא יגעת ומצאת – אל תאמין". 

"אנחנו צריכים להגיע לכך שכל בחור, בבר מצווה שלו, ידע בוודאות 
גמורה ומוחלטת בלי שום צל של ספק, שאם הוא ישקיע ויתאמץ, הוא יהיה 
גדול הדור הבא! לא משנה מי אבא שלו, לא משנה מי הסבא שלו, אין לזה 
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אחרי שסיים את הדמיון המודרך אמר ר' אהרן לבחור: "דע לך, שכל זה 
יכול להיות באמת. זה לא חייב להישאר בעולם הדמיון. ראית שאתה מסוגל, 
ללמוד שני דף ליום זה לא סוף העולם, זה אפשרי, אם תחליט שזאת המטרה 
שלה בארבע השנים הקרובות, אתה תסיים את הש"ס ותחגוג את החגיגה 
הזאת בפועל ממש! אבל אל תשכח להזמין אותי לסיום...". כולם צחקו 

והאירוע הסתיים. כל אחד חזר למקומו והחיים נמשכו כסדרם. 

חלפו שלוש וחצי שנים, ור' אהרן פוגש קבוצה של בחורי ישיבה, שמזהים 
אותו ואומרים: "שלום הרב מרגלית. אנחנו זוכרים שעשית לנו פעם סדנת 
דמיון מודרך בישיבה...". הוא מברר איתם מאיזו ישיבה הם, ואז הם נזכרים... 
"אתה זוכר את מנדי, הבחור שעזרת לו לדמיין את סיום הש"ס שלו? לא 
תאמין! הוא באמת עומד לסיים את הש"ס! הוא התארס, ובחתונה שלו הוא 
יחגוג את הסיום... זה לא יהיה בדיוק כמו שדמיינתם, לא בסלון הבית ואמא 

שלו לא תעמוד במטבח, אלא במהלך החתונה שלו". 

ר' אהרן מאוד שמח, אבל התפלא, איך הוא שכח את החלק שבסוף 
הסיפור. להזמין אותו לאירוע??? והנה, בבוא היום המיועד מתקשר אליו 
החתן ואומר לו שהוא אומנם בתענית דיבור ביום חופתו, אבל הוא עשה 
התרת נדרים במיוחד כדי להזמין אותו. התברר שהוא שלח הזמנה עם 
הקדשה אישית מאוד נרגשת, אבל ההזמנה חזרה בגלל טעות בכתובת, ולכן 

הוא מזמין אותו דרך הטלפון לשמחת סיום הש"ס... 

החתונה היתה בבית שמש, באולמי פארהנד. ר' אהרן הגיע, השתתף 
בשמחה וזכה לשמוע את הסיום, אבל אז ביקש החתן לומר עוד כמה מילים: 

"דע לך ר' אהרן, שהסיבה היחידה שבגינה אני עומד כאן ומתחתן כמו 
בחור חסידי ומקים בית נאמן בישראל, זה בזכות אותו רגע שבו דמיינתי את 

אמא שלי בוכה מאושר!". 

החתן הוסיף וסיפר שהוא הילד הרביעי במשפחה, וכל שלושת האחים 
הגדולים שלו לא הצליחו בלימודים, ההורים שלו שבעו אכזבות, ואמא שלו 
במיוחד היתה בוכה הרבה על כך שלא זכתה שהילדים שלה יהיו תלמידי 

חכמים. 

"אני ידעתי כל הזמן שגם לי מצפה המשך דומה. כמו האחים הגדולים 
שלי גם אני הייתי חלש בלימודים, והדרך כבר היתה סלולה החוצה ... 

"ואז הגיע הרגע שבו אני דמיינתי את עצמי מסיים את הש"ס ואת אמא 
שלי עומדת במטבח ומורידה דמעות של אושר. חשבתי לעצמי, מנדי! אמא 
שלך כבר רגילה לבכות, היא בוכה הרבה בגלל הילדים שלה, אבל אלו דמעות 
של צער וכאב... אתה יכול לגרום לה בפעם הראשונה בחיים לבכות משמחה 
ואושר! אתה יכול לגרום לה לשמוח, לזקוף את הגב שלה ולתת לה הרגשה 

שיש שכר לעמלה. 

"ההבנה הזאת שיש בכוחי לשמח את אמא שלי בצורה כזאת נפלאה, 
נסכה בי כוחות עצומים, ובאותו רגע קיבלתי על עצמי בהחלטה גמורה 
ומוחלטת, אני אסיים את הש"ס ויהי מה! זה אפשרי! זה בהישג ידי ואני אשיג 

את זה! מגיע לאמא שלי לבכות מאושר! מגיע לה!". 

"דע לך", הוסיף החתן בעודו בוכה, ויחד אתו בוכה גם אימו... "לא רק 
אותי הצלת עם הדמיון המודרך הזה, אלא את כל הבית שלנו. מאחר ואני 
שיניתי כיוון והלכתי בדרך אחרת, כל האחים שמתחתי ראו שיש את עוד 
דרך, שלא חייבים להיראות כמו שלושת האחים הראשונים, אפשר להיות 
כמו האח הרביעי. כל הבית שלנו השתנה, וגם האחים הגדולים החלו ללמוד 

מאתנו הצעירים מהם ולהשקיע יותר בלימודים עם חברותות וכדו'...". 

לסיום, אני אוסיף גם סיפור אישי קטן. כשאני נהייתי מחנך בתלמוד 
תורה, לפני 18 שנה, החלפתי מחנך ותיק, יהודי צדיק וטהור, ממש 'ל"ו צדיק' 

בשם רבי שמועל שיינטאג זצ"ל. 

הוא ביקש לדבר עם המלמד שמחליף אותו, ונתן לי הדרכה קצרה: 
"כשאתה מדבר לילדים", הוא אמר לי, "תמיד תדבר איתם באופן חיובי ולא 

באופן שלילי. אל תגיד להם מה אסור לעשות אלא איך צריכים להתנהג!". 

אני לקחתי את הדברים האלו כצוואה ודבקתי בדרך הזאת, וראיתי בה 
סייעתא דשמיא מרובה ב"ה. 

גם בחברת התהילים שלי, 'ענני', אני תמיד אומר לצוות המשגיחים 
שמפטרלים בין הילדים הרבים ומדרבנים אותם לומר את התהילים בקול: 
"תמיד תדברו חיובי, לא שלילי", במקום לומר "לא לזרוק את העטיפות של 
הממתקים על הרצפה", אפשר לומר "איזה יופי אנחנו רואים שכל הילדים 
שומרים את העטיפות בכיס ומשליכים אותן רק אל תוך פח האשפה! כל 

הכבוד!". 

במקום לומר: "מי שישתולל לא יקבל ממתק", אפשר לומר "קינדערלאך, 
איזה יופי זה כשאתם מתנהגים כל כך יפה! איזו שמחה אתם עושים לנו 
כשרואים אתכם מתנהגים כך! אשריכם ישראל. אתם עושים נחת רוח גדולה 

לקב"ה...". 

זה משלים את כל מה שדיברנו... כשהילד יודע שיש לו את הכח להתנהג 
יפה, יש לו את היכולת לשמור על הניקיון, מצפים ממנו לכך ובוטחים בו 
שהוא יצליח לעמוד בזה... הניסיון שלו להתנהג בצורה שלילית פוחת בצורה 

משמעותית. 

אנחנו צריכים לדבוק בדרך הזאת, לדעת שכל אחד מאתנו יכול להתגבר 
על כל סוגי הנסיונות בעולם, ושהקב"ה מצפה מאתנו לעמוד בהם. ולזכור 
בכל יום שלוש פעמים ביום, שלכל אחד מאתנו יש 'אברהם אבינו קטן' בתוך 
הלב, שעומד איתן ומסייע לו להתגבר על כל סוגי הניסיונות שיבואו עליו 

היום ובכל יום.  

תמיד להשתמש עם החיובי. ב'ענני' אני אומר למשגיחים, לא לזרוק 
פתקים על הרצפה, מי שיזרוק על הרצפה וכו', אותו דבר תגיד, כל הכבוד 
אני רואה שילדים כל אך נזהרים על כבוד בית המקד שמעט, ולא מלכלכים... 
וכו', אותם דברים להגיד, כי בזה אתה לא משאיר סטיגמה מכניס את החיובי. 

יש מילה שאומרים לא משקיטים רעש ברעש...

וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡
‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

צוות אברכים תלמידי חכמים, ישתדלו יחד איתך למצוא את הדרך 
שגם אתה תוכל להתענג על נועם צוף מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„

‰˙˜˘ר כבר ‰יום מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
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רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

מוקד 'גישמאק בלימוד' –
נפתח במיוחד עבורך

צוות אברכים תלמידי חכמים, 
ישתדלו יחד איתך למצוא

את הדרך שגם אתה
תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„

"איזו בושה וכלימה! איזו חרפה! איך הייתי יכול לשאת את הביזיון 
הנורא, ואת האשמה הכבדה שהיתה רובצת עלי שבגלל שקצת התעצלתי 

ולא היה לי כח להשקיע בלימודים גרמתי לאיבוד של הספרים הללו? 

"לכן אני עכשיו שש ושמח, כשאני מוציא ספר חדש, אני נזכר באותו ערב 
קודר ודומע, אני נזכר ברגעים המכריעים הללו שבהם כמעט הפכתי לשוליה 
של שען! משמים זיכו אותי לשמוע את השיחה ולהתחנן על נפשי ועל עתידי 
הרוחני, משמים זיכו אותי להשקיע ולהתאמץ ולהציל את עצמי מאותו ביזיון 

נורא של חסרון הספרים שיכולתי לכתוב, על כך אני שש ושמח!". 

אני רוצה להוסיף כאן סיפור ששמעתי משמו של המרצה הנודע הרב 
אהרן מרגלית, ושבדרכו שלו מביא גם הוא את אותו מסר ואותו רעיון. 

פעם הגיע ר' אהרן להרצות באיזו ישיבה, הוא עשה לבחורים 'דמיון 
מודרך', והשתעשע איתם בדמיונות כיצד יראה העתיד. 

אחד התרגילים שהוא עשה היה תרגיל מיוחד במינו: הוא לקח בחור 
באקראי מתוך הקהל, ושאל אותו כמה מסכתות מהש"ס הוא כבר למד. 
הבחור לא השיב תשובה שהוסיפה לו כבוד גדול, מסתבר שהוא לא היה 

מה'שפיצים' של הישיבה. 

אבל ר' אהרן אמר לו, אני שואל אותך, אם אתה מאוד מאוד תתאמץ, 
אתה יכול ללמוד שני דפי גמרא ביום אחד? הבחור השיב שהוא לא בטוח. 
אמר לו ר' אהרן, קח גמרא שוטנשטיין, ותלמד, אפילו אם לא תבין הכל עד 
לעומקה של סוגיא, אתה מסוגל ללמוד ככה שני דפים? השיב הבחור בחיוב, 

בהחלט, שנים דפים ביום אחד זה לא סוף העולם. 

ואם תלמד גם למחרת זה אפשרי? כן! בקיצור כך הוא הוביל אותו עד 
למחשבה על כך שהוא עומד לסיים את כל הש"ס בתוך כשלוש וחצי שנים... 

עכשיו הגיע השלב של הדמיון המודרך... 

"בוא נדמיין עכשיו את החגיגה של סיום הש"ס. איפה תעשה אותה???". 
הבחור משיב שהוא יעשה אותה בסלון של בית הוריו, הוא לא רוצה אירוע 
יותר מדי בומבסטי אבל בהחלט מסיבה יפה בבית של ההורים עם ארוחה 

מיוחדת ואיזה אורגניסט שיעשה שמח... 

"ומה תהיה המנה הראשונה? ומה המנה השניה? ואיזה קינוח יחלקו?" 
הבחור עצם עיניים ודמיין את המסיבה, הוא ידע לומר מי הם המוזמנים, איזה 

רב אומר א הדרשה, איזו מתנה אבא שלו יקנה לו, אילו חברים הוא יזמין 
לאירוע המצומצם... את הכל הוא דמיין לפרטי פרטים. 

"עכשיו בוא נדמיין שאתה מסיים את הש"ס ואתה אומר "הדרן עלך 
ש"ס בבלי והדרך עלן". 

הבחור מדמיין את זה, והעיניים שלו מתלחלחות בדמעות מהתרגשות. 
ור' אהרן לא מוותר על שום פרט. 

"איפה אמא שלך בכל הסיפור? היא לא משתתפת בחגיגה?". הבחור 
משיב כשהוא מדמיין את המראה, "היא נמצאת במטבח, מקשיב לכל 

מילה...". 

"מה היא עושה כשהיא שומעת אותך מסיים את הש"ס? הבחור משיב 
בקול רועד... "היא בוכה! בוכה מהתרגשות". 

אחרי שסיים את הדמיון המודרך 
אמר ר' אהרן לבחור: "דע לך, 
שכל זה יכול להיות באמת. זה 
לא חייב להישאר בעולם הדמיון. 
ראית שאתה מסוגל, ללמוד שני 
דף ליום זה לא סוף העולם, זה 
אפשרי, אם תחליט שזאת המטרה 
שלה בארבע השנים הקרובות, 
אתה תסיים את הש"ס ותחגוג את 
החגיגה הזאת בפועל ממש! אבל 
אל תשכח להזמין אותי לסיום..."
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בבוא היום המיועד מתקשר אליו החתן ואומר לו שהוא אומנם 
בתענית דיבור ביום חופתו, אבל הוא עשה התרת נדרים במיוחד 
כדי להזמין אותו. התברר שהוא שלח הזמנה עם הקדשה אישית 
מאוד נרגשת, אבל ההזמנה חזרה בגלל טעות בכתובת, ולכן הוא 

מזמין אותו דרך הטלפון לשמחת סיום הש"ס... החתונה היתה 
בבית שמש, באולמי פארהנד. ר' אהרן הגיע, השתתף בשמחה וזכה 

לשמוע את הסיום, אבל אז ביקש החתן לומר עוד כמה מילים...
הרה"ח ר'  עמרם בינעט, על הכח העצום הטמון בכל יהודי, ועל הצורך והחובה לנצל אותו כראוי 

זה עתה סיימנו את חומש בראשית, ונכנסים לימי השובבי"ם. כשאנו 
מעיינים בחומש בראשית  ורואים את הקשיים והנסיונות שהיו ליעקב אבינו, 
ולפניו ליצחק ואברהם אבינו, כדאי לדעת את מה שכותב ה'שפת אמת', 
)בפרשת תולדות(. שכשאברהם אבינו נתנסה בעשרה ניסיונות, הוא בעצם 
התגבר על כל סוגי הניסיונות הקיימים בעולם, כי עשרת הניסיונות הללו 
כוללים בתוכם את כל הסוגים, וכל ניסיון שרק ייתכן שיהיה בעולם, נכלל 

באחד מאותם עשרה ניסיונות. 

כשאברהם אבינו התגבר על הניסיונות הללו, הוא קנה את הכח להתגבר 
מכאן ולהבא על כל הניסיונות העתידיים, ואת הכח הזה הוא הוריש לבנו 
יצחק, ויצחק ליעקב ויעקב לבניו ומהם השתלשל הכח הזה לכל אורך 
הדורות, וכל אשר מזרע ישראל הוא, נולד עם הכח הזה של 'אברהם הוליד 
את יצחק', ועם הכח הזה יש לכל יהודי באשר הוא את הכח להתגבר על כל 

סוגי הניסיונות שיבואו עליו. 

מוסיף ה'שפת אמת', עוד נקודה מעניינת: כשיהודי אומר בתפילת 
העמידה "ברוך אתה ה' מגן אברהם", הוא צריך לכוון גם לחלק הזה, ל'חלק 
האברהם' הקטן הזה שעובר בירושה מאב לבנו, והקב"ה הגן עליו לכל אורך 
הדורות שלא יתעמעם ולא יאבד את כוחו, כך שבכל אחד ואחד מאתנו 
טמון הכח הזה שאברהם הוריש ליצחק ולזרעו אחריו, להתגבר על כל סוגי 

הניסיונות שיבואו עלינו. 

הדברים נפלאים, ויש הרבה מקום לדון בהם, אבל אני חושב שכדאי 
לתת דגש לנקודה האחרונה שהזכרנו... שצריך בכל יום, שלוש פעמים 
ביום, להזכיר לעצמנו שוב ושוב, יש לנו את הכח! יש לנו את היכולת! קיבלנו 
בירושה את העוצמה הזאת של אברהם אבינו, אנחנו מחוסנים מפני כל סוגי 
הניסיונות ואם רק נרצה נוכל להתגבר עליהם. אין שום ניסיון שהוא קשה מדי 
עבורנו, אחרי שאבינו אברהם עליו השלום הצליח להכניע את כח הניסיונות, 

והעניק לנו את העוצמה הנדרשת כדי להתגבר עליהם! 

הידיעה הזאת גם מחזקת וגם מחייבת. יהודי שיודע ומאמין שהוא 
יכול להתגבר על כל ניסיון באשר הוא, אם חלילה הוא נופל ונכשל בניסיון, 

התביעה נגדו גדולה יותר. הרי יכולת להתגבר, אז למה לא התגברת??? 

מסופר על הנצי"ב מוולאזין שכשסיים לכתוב את חיבורו 'העמק דבר', 
הוא ערך מסיבה גדולה לכבודה של תורה ושמח שמחה עצומה. 

שאלו אותו, לשמחה מה זו עושה? הרי כבר שמענו על מחברי ספרים 
שכתבו והדפיסו את ספריהם ולא עשו כזאת חגיגה גדולה. 

אמר להם הנצי"ב, שכשהוא היה ילד הוא לא הצליח בלימודים, ופעם 

אחת בעת ששכב על מיטתו שמע את הוריו דנים ביניהם אודות עתידו. 
אבא שלו טען שמאחר והילד ממילא לא מצליח בלימודי הקודש, הגיע 
הזמן להוציא אותו מהחיידר, ולשלוח אותו שיהיה שוליה של השען שבדיוק 

מחפש עוזר. 

בזמן שההורים דנו בנושא, הוא עצמו שכב במיטה, והם סברו שהוא כבר 
ישן. אבל הנצי"ב שמע את כל השיחה, ופתאום קם מהמיטה ניגש להורים 
ובדמעות שליש בכה שייתנו לו הזדמנות נוספת, הזדמנות אחרונה הוא 
מבקש לנסות שוב להשקיע בלימודי הקודש, כי הוא רוצה להיות תלמיד 

חכם ולא רוצה להיות שען. 

ההורים ניאותו להסכים לבקשתו, והוא, הנצי"ב התחיל להשקיע את כל 
כוחו הלימודים, עד שעלה ונתעלה והגיע לכזאת גאונות מופלגת וחיבר את 

החיבור הנפלא. 

"עכשיו תארו לעצמכם שאני הייתי ישן באותו ערב, ולא היתה לי 
הזדמנות לבקש הזדמנות נוספת... תארו לעצמכם שאכן הייתי הולך להיות 
שוליה של שען ולומד את מקצוע השענות. לאחר ה-120 כשהייתי בא לשמי 
מרום, היו מראים לי מדף עם ספרים שונים, 'העמק דבר', 'העמק שאלה', 
'משיב דבר', 'מרומי שדה', 'רינה של תורה' ועוד ספרים. הייתי שואל מה 
זה הספרים האלו? והיו משיבים לי נפתלי נפתלי! אלו הספרים שאתה היית  
אמור לחבר! למה התעצלת ללמוד! למה לא השקעת עוד קצת. יכולת לחבר 
כאלו חיבורים תורניים נפלאים ובגלל שהתעצלת גרעת מהתורה את החלק 

שלך שהיית צריך לתרום לה... 
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בניו של הגאון החסיד רבי חיים יעקב שוורץ זצ"ל, 
הדיין הוותיק של חסידות צאנז, סיפרו כי כל כך גדולה 

היתה אהבתו לתורה שבכל פעם שהיה פותח ספר היה 
מנשקו, ובסיום העיון נתן לו נשיקה נוספת... 

איך באמת יכול כל בחור לזכות ולהרגיש גישמאק בלימוד הגמרא? • יש לנו יותר מתשובה אחת! 

הרב יהושע לייבזון 

השאלה המרכזית שאנחנו שואלים במסגרת העלון שבידיכם חוזרת על 
עצמה שוב ושוב: איך מקבלים גישמאק בלימוד הגמרא? איך אני יכול לגרום 
לעצמי להגיע למצב שבו הרגע שבו אני פותח את הגמרא יהיה הרגע השמח 
והמאושר במשך היום כולו, והרגע שבו אני סוגר אותה יהיה הרגע הקשה 

ביותר עבורי?

מי שמעלעל בין דפי העלון כבר יודע שיש הרבה יותר מתשובה אחת 
לשאלה הזאת. בדרך כלל אנחנו עוסקים באמת בחלק היותר טכני, ללמוד 
ברוגע, בלי לחץ, לעיין, להפעיל את כוח החשיבה העצמאי, לבדוק לאיזה 
מהצדדים בסוגיא אתה מרגיש שאתה מתחבר יותר, ולנסות להבין גם את 
הצד שכנגד, לבדוק איך אתה הייתה עונה על השאלה אם היו נותנים לך את 
ההזדמנות, לשים לב לשמות התנאים והאמוראים, הרמזים החבויים בתוך 

השורות ועוד ועוד. 

אבל הפעם אנחנו רוצים לדבר על משהו אחר, שאינו סותר אלא מקביל 
לכל האמור. 

החלק החיצוני. 

את הרעיון הזה שמענו בקצרה מפיו של אחד שעוסק רבות בנושא של 
'מתיקות התורה' , ואנחנו רוצים להרחיב אותו מעט כדי לבאר את הדברים: 

כל בחור ישיבה מתחיל, בוודאי כבר שמע מהמשגיח את האמרה 
הידועה של ספר 'החינוך' הקדוש, שמחברו היה אחד מהראשונים, שכותב 

אחרי הפעולות נמשכים הלבבות". 

במקומות רבים מוכרת גם האמרה של הרה"ק רבי מרדכי מלכוביץ 
זיע"א, שביאר את הפסוק בתהילים - "האמנתי כי אדבר", שהאמונה מגיעה 
מהדיבור, וככל שמדברים בנושא ועוסקים בו, מאמינים בו ומתחברים אליו. 

גם החפץ חיים כותב במשנה ברורה, "כי הדיבור פועל הרבה בקדושה". 
)סימן רנ ס"ק ב'(

מוכח אם כן שהדיבור פועל הרבה בקדושה, והפעולות פועלות הרבה 
בקדושה, והשילוב של הדיבור יחד עם הפעולות, אין כמוהו כדי להרבות 

בקדושה. 

ולכן העצה שלנו היא מאוד פשוטה וקלה לביצוע, אבל צריכים לשים לב 
ולהשקיע בה גם מחשבה ולתת את הלב. 

בכל פעם כשאתם מחזיקים ביד גמרא, תחזיקו אותה עם הרגשה של 
חיבה. החזיקו אותה בכבוד, לא כמו שמחזיקים ספר טלפונים )תשאלו את 
ההורים שלכם מה זה...(. הגמרא היא משוש חייו של היהודי, צריכים לתת 

לה כבוד!

כשאתם מתיישבים ללמוד, תנשקו את הגמרא. לא נשיקה רפה 
ומרפרפת. לא! תנו לגמרא נשיקה אמיתית, כמו שאבא מנשק את בנו התינוק 

כשהוא פוגש אותו אחרי שבוע שבו לא ראה אותו. תחבקו את הגמרא! 

בני ביתו של מרן שר התורה הגר"ח קנייבסקי זצ"ל מספרים שהוא היה 
מאוד מקפיד שהספרים יעמדו בארון בצורה של כבוד, ואם היה רואה ספר 

שעומד באלכסון או בצורה לא מכובדת, הוא היה ממהר לסדר אותו. היחס 
שלו אל הספרים היה כמו למשהו יקר וחשוב ביותר!! 

סיפור נוסף: לפני כמה שבועות עלה למרומים הגאון החסיד רבי חיים 
יעקב שוורץ זצ"ל, הדיין הוותיק של חסידות צאנז. גדלותו בתורה ו קיאותו 
המדהימה בכל מכמני תורה היתה מפליאה. הוא ידע בעל פה את כל דברי 
הש"ס גפ"ת ודברי הפוסקים, ראשונים ואחרונים - והתפרסם שמו בכל 

קצוות תבל כאחד מגדולי הפוסקים

 בניו סיפרו כי כל כך גדולה היתה אהבתו לתורה שבכל פעם שהיה 
פותח ספר היה מנשקו, ובסיום העיון נתן לו נשיקה נוספת... זו היתה הסיבה 
שפעם כאשר ניסו לשכנעו להשתמש במחשב, על-מנת שיוכל לחפש שם 
דברים שאינו מוצא בספרים, אמר: 'יש לי כמה סיבות שאינני רוצה מחשב, 
והעיקרית שבהן היא שאם אלמד מתוך מחשב בוודאי לא אוכל לנשק אותו 

בתחילה ובסוף העיון'...

עד כאן החלק של הפעולות. 

ומה באשר לחלק של הדיבור? 

רבותי! להכניס ללימוד את הדיבור שמייחס כבוד וחיבה לתורה 
הקדושה. מי שמקשיב לשיעוריהם של גדולי הדורות שומע את המשפט: 
הגמרא הקדושה אומרת.. באידיש זה מצטלצל מצוין "זאג'ט די הייליגע 

גמרא וייטער". אומרת הגמרא הקדושה! 

גם מי שלא לומד באידיש יכול להרגיל את עצמו הפתיחה הזאת לדברי 
הגמרא, בכל שפה שבה הוא לומד. "אומרת הגמרא הקדושה", "אומרת 
הגמרא החביבה והאהובה", "אומרת הגמרא הטהורה והיקרה", "מתקיף 
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וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡
‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

צוות אברכים תלמידי חכמים, ישתדלו יחד איתך למצוא את הדרך 
שגם אתה תוכל להתענג על נועם צוף מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„

‰˙˜˘ר כבר ‰יום מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)

אנשים שונים בגילאים שונים היו באים לדבר בלימוד. זה היה דבר מאוד 
מקובל בירושלים בעבר, בחורי ישיבות אברכים, כל יהודי שעוסק בתורה, היו 

עולים לבתיהם של גדולי ישראל פשוט כדי לדבר איתם בלימוד.

"אצל הרבי זצ"ל היה בחור אחד, שבמשך שנים היה בא כל יום שישי 
לדבר עם הרבי בלימוד. הבחור הזה היה תלמיד של ישיבת 'בית התלמוד' 

באמריקה, בראשותו של הגאון רבי אריה לייב מאלין זצ"ל. 

"הבחור הזה היה שומע שם בישיבה את שיעוריו של הגאון רבי שאול 
ברוס זצ"ל ולאחר מכן בא לארץ ללמוד בישיבת בריסק. בפגישותיו עם 
הרבי, הוא היה חוזר בפניו על השיעורים שמע מהגר"ש ברוס באמריקה, על 

מסכת מכות. 

"בישיבת 'בית התלמוד' נהגו ללמוד בעיון מעמיק מאוד, והיו לומדים 
בקצב איטי במיוחד. 

"עד כדי כך היה הקצב בבית התלמוד איטי, שהיתה נפוצה באמריקה 
אמרה משמו של הרה"ק מסאטמאר זצ"ל, שאמר בדרך צחות שכתוב 
שכשיעקב אבינו בא למצרים "ואת יהודה שלח לפניו אל יוסף להורות 
לפניו...", מביא רש"י הק' מדרש אגדה: "לתקן לו בית תלמוד שמשם תצא 

הוראה". 

"הקשה הרבי מסאטמאר כיצד קשורה ישיבת 'בית התלמוד' לירידתו 
של יעקב למצרים? והשיב שהרי כשיוסף שלח סימנים ליעקב אביו הוא שלח 
לו כסימן שהם למדו את הסוגיא של 'עגלה ערופה' לפני שהוא נמכר לעבד... 
יעקב אבינו שמע שיוסף מדבר על 'עגלה ערופה' והשתומם. עברו כבר 22 
שנה והוא עדיין מחזיק באותה הסוגיא? אם כן חייבים להקים שם ישיבת 

'בית התלמוד' שבה לומדים בקצב כזה...". 

"אבל הרבי מרחמסטריווקא רוח אחרת היתה עמו. הוא אמר לי: "אני 
לא מבין למה מתלוננים על קצב הלימוד בישיבת 'בית התלמוד'. נכון שהם 
לומדים מספר דפים קטן במשך הזמן כולו, אבלם הרי בדפים הבודדים הללו 
הם מכניסים את כל התורה כולה, כי מביאים שאלות ותשובות מכל רחבי 

הש"ס ושאר חלקי התורה, כראיות וכפירכות לדבריהם...

"ואכן, הוא היה מתענג בצורה יוצאת דופן על השיחות הללו עם הבחור 
מ'בית התלמוד', ולא היה מסתיר את התענוג הגדול שלו. על כל חידוש 
הוא היה מפטיר בהתלהבות "אזוי גישמאק", "אזוי שיין", מבטא בפיו את 

הרגשות העזים שחש כשהוא שמע חידוש נפלא בגמרא". 

עיון כיצד? 

"עם זאת, הרבי אמר לי דבר מאוד חשוב בעניין הזה, וחובה על כל תלמיד 
ישיבה לשים לבו לכך. כשלומדים כמה שיטות של מפרשים, זה נקרא ללמוד 

בעיון? תלוי איך לומדים. 

"אם בחור לומד שורה בגמרא ולאחר מכן הוא מביא שאלה ששואל 
הרשב"א ולאחר מכן שלושה תירוצים שמתרצים הראשונים על שאלת 

הרשב"א, זה עדיין לא אומר שהוא לומד בעיון. אפשר ללמוד ראשונים 
בבקיאות. 

"ללמוד בעיון זה אומר שהבחור מבין מה הציק לרשב"א. זאת לא סתם 
שאלה שהרשב"א שואל, אלא שאלה שכואבת גם לי, ואם היא לא כואבת 
לי סימן שלא הבנתי אותה, צריכים להעמיק ולחשוב עוד פעם, למה בעצם 
הרשב"א שואל את השאלה הזאת, הרי הרשב"א היה מאוד מאוד חכם, היתה 
לו רוח הקודש, ברור שאם הוא שאל שאלה, אז יש פה קושי עצום, ואם אני 
לא מצליח להבין למה זה היה קשה לו כנראה שלא הבנתי נכון את הסוגיא 

כולה. צריכים להעמיק. 

"רק אחרי שהקושיא של הרשב"א הפכה להיות הקושיא שלך, כשהיא 
כואבת לך באופן אישי, אפשר להתקדם הלאה. אז מה ענה הריטב"א? מה 
מתרץ הר"ן? האם רש"י הרגיש בקושיא הזאת ואולי השיב לה ברמיזה בביאור 
שלו? למה הר"ן לא מסתפק בתירוץ של הריטב"א? למה זה היה קשה לו, איך 
הוא הבין את הסוגיא ובמה ההבנה שלו היתה שונה מההבנה של הריטב"א, 
ולמה הרשב"א בעצמו לא תירץ את התירוצים של שניהם? הרי הוא בוודאי 
חשב על האפשרות הזאת, כי הוא היה הרשב"א, אין לנו שמץ של הבנה 
בגודל דעתו העצומה של הרשב"א, אין ספק שהוא חשב על כל האופציות 

ובכל זאת הוא נשאר עם קושיא, צריכים להבין למה... 

"כשלומדים כך, זה נקראה ללמוד בעיון! אם לומדים ראשונים בבקיאות, 
אין בזזה שום רווח שלם לימוד עיוני. עדיף כבר ללמוד גמרא עם רש"י ותוס' 
ולהתקדם עוד דף ועוד דף במקום ללמוד עוד ועוד שיטות בצורה שטחית 

ובקיאותית". 

לא יתערב זר

"כשלומדים בצורה כזאת", משלים הגר"י וינגרטן את דבריו, "או אז 
זוכים לגישמאק עצום ולשמחה אדירה בלימוד התורה. 

"כתוב במשלי "לב יודע מרת נפשו ובשמחתו לא יתערב זר", מסביר 
רש"י "לב יודע מרת נפשו" - טרחו ויגיעו שעמל בתורה, לפיכך "בשמחתו 

לא יתערב זר" - כשיקבל שכרו לעתיד.

הרבי זצ"ל אמר לי שאפשר לבאר את הפסוק הזה כולו על הזמן הזה, 
לא צריכים להגיע לכך שהשמחה היא בעולם הבא. "כשאדם לומד סוגיא 
בעיון, ומנסה לרדת לשורש הסברא בפירוש של רש"י ולמה הוא לא אמר 
כמו תוס', כשאדם מתייגע להבין מה ההבדל בין שני התירוצים של תוס', 
ולמה בעצם רש"י לא יכול היה להסביר הסבר כל כך יפה כמו תוס', האדם 
מתאמץ ומתייגע, הרי זה בבחינת "לב יודע מרת נפשו", הוא מתאמץ, הוא 
יושב במשך שעות ולומד את זה שוב ושוב, עד שבסופו של דבר הוא מצליח 
להבין את הסוגיא, או אז הוא מגיע למצב של "בשמחתו לא יתערב זר". אך 
אחד בעולם לא יכול להבין ולהתחבר לשמחה שהאדם מרגיש כשהסוגיא 
התבהרה לנגד עיניו והפכה ברורה ומובנת... בשמחתו לא יתערב זר, אין שום 
שמחה ואושר בעולם שדומים לשמחה ולאושר שהוא מרגיש בשעה הזאת". 
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"המארח התפלא מאוד, מה כל כך מוזר בלונדון? נכון, 
האוטובוסים הם אוטובוסים של שתי קומות, התנועה 
היא בצד שמאל של הכביש, ולשוטרים יש כובע קצת 
מצחיק, אבל למה העיר הזאת מוזרה כל כך? השיב לו 

הרבי תשובה ניצחת..."
הגאון רבי יעקב וינגרטן שליט"א, ר"מ בישיבת 'מאור עיניים' ומחבר 'הסידור המפורש', 

בשיחה מיוחדת האם ראוי 'לדבר בלימוד', וכיצד צריכים ללמוד בעיון

יעקב א. לוסטיגמן 

לכבוד הדפסת הגיליון שבידיכם, שוחחנו 
עם הגאון רבי יעקב וינגרטן שליט"א, ר"מ 
בישיבה לצעירים 'מאור עיניים' – רחמסטריווקא 
בירושלים זה עשרות שנים, ומחבר 'הסידור 

המפורש'. 

הרב וינגרטן שליט"א זכה ללמוד בחברותא 
עם מורו ורבו, כ"ק מרן אדמו"ר מרחמסטריווקא 
זצ"ל, במשך 18 שנה, ובשיחה אתנו הוא מספר 
כמה היה הרבי מעמיק בלימוד בעיון נפלא, וכמה 
היה שוקד על תלמודו במשך שעות ללא הפוגה, 
מתוך אהבת תורה אינסופית שאף פעם לא ידעה 

שובע. 

מאחר ובזמנינו יש בחורי ישיבה שמתביישים 
'לדבר בלימוד' למרבה הצער, והדבר נראה להם 
כצדקות יתירה, נספר כאן סיפור נפלא ששמענו 
מהגר"י וינגרטן שליט"א, ושישפוך אור על 
הנושא הזה ועל ההסתכלות הנכונה שצריך יהודי 

ירא ושלם להסתכל על כך. 

"מסיבות רפואיות, נסע הרבי לונדון מספר 
פעמים שם הוא היה מטופל אצל רופא מקומי 

שהיה מומחה בתחומו. 

"זכיתי להתלוות לרבי אל הנסיעה הראשונה 
כדי ללמוד אתו בחברותא בעודו נמצא שם, 

בלונדון. 

"אחרי כמה ימים ששהינו שם, ניגש בעל 

הבית המארח אל הרבי ושאל אותו לשלומו ואם 
הכל בסדר, ובכלל, איך הרבי מתרשם מהעיר, 

עיר הבירה של הממלכה הבריטית המאוחדת... 

"נענה הרבי ואמר לו שהאירוח מאוד טוב 
וברוך ה' לא חסר לו דבר בגשמיות, אבל הוא לא 
מבין דבר מסוים: "זאת עיר מאוד מוזרה", הוא 

אמר על לונדון, "ממש עיר מוזרה". 

"המארח התפלא מאוד, מה כל כך מוזר 
בלונדון? נכון, האוטובוסים הם אוטובוסים של 
שתי קומות, התנועה היא בצד שמאל של הכביש, 

ולשוטרים יש כובע קצת מצחיק, אבל למה העיר 
הזאת מוזרה כל כך?

השיב לו הרבי תשובה ניצחת: "אני נמצא פה 
כבר כמה ימים", אמר, "ועד כה אף אחד לא בא 
לדבר בלימוד!!! בירושלים באים כל הזמן אנשים 
לדבר בלימוד, אבל לונדון היא עיר מוזרה, לא 

באים לדבר בלימוד!". 

הבחור מבריסק

ואכן, בירושלים היו באים לדבר בלימוד, 

9


